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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 19/2020 - 40 pàgines 

Sessió ordinària del dia 5 de novembre del 2020 

 

El dia 5 de novembre del 2020, dijous, es reuneix a la 

Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. Consell 

General, en sessió ordinària convocada d'acord amb 

allò que estableix el Reglament de l'Assemblea i amb 

l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell 

General núm. 86/2020, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta oral, 

(segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de les  

M. I. Sres. Roser Suñé Pascuet i Meritxell Palmitjavila 

Naudí, Síndica General i Subsíndica General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferrer Ghiringhelli 

M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sra. Eva López Herrero 

M. I. Sr. Marc Magallon Font 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència del M. I. Sr. Ferran Costa 

Marimon i de la M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, 

Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. Jordi 

Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, 

Economia i Empresa; Josep Maria Rossell Pons, 

ministre de Justícia i Interior; Sílvia Calvó Armengol, 

ministra de Medi Ambient, Agricultura i 

Sostenibilitat; Verònica Canals Riba, ministra de 

Turisme; Joan Martínez Benazet, ministre de Salut i 

Judith Pallarés Cortés, ministra de Funció Pública i 

Simplificació Administrativa. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, 

secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, secretària de 

la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.02h) 
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La Sra. síndica general: 

Bona tarda a tothom. 

Abans d’iniciar amb l’ordre del dia previst, us recordo 

que segons disposa l’article 131 del Reglament del 

Consell General, el temps total per substanciar una 

pregunta, incloent també la rèplica i la dúplica, no pot 

excedir de vuit minuts, dividits en parts iguals. I que 

finida la resposta del membre del Govern, si el 

conseller general que ha formulat la pregunta ho 

sol·licita, la síndica general li concedirà la paraula per 

un minut per repregunta, per tal que pugui formular 

fins un màxim de quatre repreguntes estrictament 

sobre la mateixa matèria. 

La síndica general concedirà la paraula per un minut 

a la resta de consellers generals que ho demanin per 

tal que formulin fins a dues repreguntes estrictament 

sobre la mateixa matèria. El membre del Govern 

disposarà per a la resposta del mateix temps. 

Alhora, us informo que s’han presentat dues 

preguntes amb caràcter urgent admeses a tràmit per 

la Sindicatura i que figuren en primer lloc del llistat. 

Procedirem doncs amb la primera pregunta. 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Carles 

Sánchez Rodríguez, conseller general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 3 de novembre del 2020, relativa a la 

regulació del teletreball. 

Fou registrada amb el número 869 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 89/2020 del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Carles Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Procedeixo a la lectura de la pregunta. 

Vist que al Decret del 28 d’octubre, publicat al BOPA 

núm. 130 del 30/10/2020, al seu article 6.1 “es 

prescriu la modalitat del teletreball sempre que la 

tipologia de l’activitat no requereixi la presència física 

del professional i tenint en compte l’article 30.6 de la 

Llei 31/2018, del 6 de desembre, de relacions 

laborals”. 

Es demana: 

A quina legislació específica s’acull la modalitat de 

teletreball prescrita en el decret? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Respon pel Govern, Sr. Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Si bé fins ara el Govern havia demanat a les empreses 

de comentar el teletreball en el context de la crisi 

sanitària en què ens trobem, amb l’objectiu d’aplanar 

la taxa de reproducció per evitar posar en risc la 

capacitat del sistema sanitari del Principat, el Govern 

decideix reforçar les mesures, i per Decret del 28-10-

2020, s’actualitzen i s’aproven noves mesures 

excepcionals en el marc de la situació d’emergència 

sanitària causada pel coronavirus SARS-CoV-2 per 

continuar reduint la taxa de reproducció de la 

pandèmia. És en el marc d’aquest decret que es 

prescriu el teletreball. Es prescriu sempre que la 

tipologia de l’activitat no requereixi la presència física 

del professional i tenint en compte l’article 30.6) de la 

Llei 31/2018 del 6 de desembre de relacions laborals. 

A la pregunta del conseller Carles Sánchez respecte a 

quina legislació específica s’acull el teletreball prescrit 

en el Decret, és sobre la base del títol 2 de la Llei 

31/2018, del 6 de desembre, de relacions laborals que 

introdueix noves modalitats contractuals com el 

contracte de treball a distància o teletreball, que a 

l’entorn Europeu ha contribuït i contribueixen a 

millorar el nivell d’ocupació. 

Concretament l’article 30 d’aquesta llei regula el 

contracte de treball a distància o teletreball i 

n’estableix les bases com a forma d’organització d’una 

activitat laboral en la qual un treball que es pot 

realitzar dins dels locals de l’empresa, s’efectua per la 

persona assalariada fora d’aquests locals de manera 

voluntària i utilitzant les tecnologies de la informació 

i de la comunicació.  

Concretament l’article 30 fa esment a aquesta 

modalitat. En el punt número 1 parla sobre com 

s’efectua per la persona assalariada fora d’aquests 

locals de manera voluntària. 

En el punt número 2 especifica que la persona 

assalariada té el dret a percebre la retribució total 

establerta d’acord amb al seu grup professional, i té els 

mateixos drets i deures que les persones assalariades 

que presten els seus serveis dins dels locals de 

l’empresa, excepte els que siguin  inherents a la 

realització del treball de manera presencial. 

En el punt número 3 especifica que el contracte de 

treball a distància o teletreball s’estableix en el marc 

d’un conveni col·lectiu o mitjançant un reglament 

intern de l’empresa, i a manca de conveni col·lectiu o 
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reglament intern es pot establir mitjançant un acord 

entre la persona assalariada i l’empresari. 

En el punt número 4 fa referència que serà obligació 

de l’empresari informar a la CASS sobre el canvi de 

modalitat contractual a la Caixa Andorrana de 

Seguretat Social. 

En el punt número 5 especifica que la persona 

assalariada i l’empresari han de convenir com a mínim 

i per escrit una sèrie d’aspectes com la modalitat 

d’execució de l’organització del treball, les modalitats 

de control del temps de treball, la determinació de les 

franges horàries, les condicions de reversibilitat del 

treball a distància i, en el punt número 6, el refús per 

part de la persona assalariada d’acceptar la modalitat 

de treball a distància o teletreball, no és motiu 

d’extinció, suspensió o modificació del contracte de 

treball. 

Finalment el punt número 7 d’aquest article 30 

especifica que l’accident esdevingut en el lloc on la 

persona assalariada executa el treball a distància o el 

teletreball durant l’exercici de la seva activitat 

professional, es presumeix com un accident de treball 

d’acord amb el que estableix la Llei de la seguretat 

social. 

En aspectes concrets com la seguretat i la salut en el 

treball, no queda regulat mitjançant doncs aquesta 

llei, la que tot just va fet esment. Si bé les obligacions 

són les generals dels empresaris i en el compliment del 

seu deure de protecció, han de garantir la seguretat i 

la salut dels treballadors en tots els aspectes 

relacionats amb la feina. Amb aquesta finalitat hem 

de prevenir els riscos laborals mitjançant la integració 

de l’activitat preventiva i l’adopció de totes les 

mesures necessàries per protegir la seguretat i la salut 

dels treballadors. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Per la rèplica, Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Seguiré la lectura de les motivacions i dels aspectes 

relacionats amb la matèria sobre la que el ministre 

acaba de citar l’article número 30 de la Llei de 

relacions laborals. 

El Decret del 28 d’octubre del 2020 estableix al seu 

article 6 la prescripció en la modalitat de teletreball. 

Aquesta és una mesura emmarcada en 

l’excepcionalitat, té una durada de dues setmanes, 

provocada per la Covid-19 i els successius intents de 

rebaixar els contagis. Aquest Decret però, referencia 

per a la matèria que ens ocupa, -l’article 30.6 de la Llei 

de relacions laborals-, que hem tingut ocasió de 

conèixer en la seva especificitat gràcies a l’explicació 

del ministre, però que és pràcticament l’única 

reglamentació legal sobre la matèria. El Decret també 

es refereix com és costum, a la capacitat sancionadora 

i la Llei general de sanitat o la legislació 

específicament aplicable. 

La necessitat de legislar aquesta modalitat de treball 

crec que a hores d’ara és obvia, ja que si el Govern 

desitja activar-la mitjançant Decret, és més fàcil i 

sobretot garantista fent-ho apel·lant a una llei 

específica que el reguli. 

En aquest sentit, vist els mesos que han transcorregut 

des del decret de confinament i havent per tant 

conegut l’experiència, és estrany que el Govern no 

hagi fet progressos a aquests efectes. 

Jo mateix vaig tenir l’oportunitat de preguntar a la 

ministra de Funció Pública abans de l’estiu sobre el 

nombre de teletreballadors a l’Administració en 

confinament, i sobre les dificultats experimentades. 

Per cert sobre el nombre final no vaig poder obtenir la 

dada, tot i demanar-la, havent estat oferta. 

En aquest sentit, ahir se’ns presentaven les 

disposicions en quant a teletreball que d’una manera 

embrionària i sense legislació específica, sinó 

mitjançant un decret d’una matèria més general, 

s’han pres entorn el teletreball a l’Administració. Però 

hem de diferenciar ja que una cosa és l’Administració 

i l’altra les relacions laborals comunes, ja que la 

legislació en aquestes darreres pot implicar les 

primeres, però la de les primeres no ho fa amb les 

darreres. 

Com ha de procedir una empresa privada pel 

tractament del teletreball? 

Esmentaré aquí els principis que hauria de complir 

una legislació i una bona pràctica sobre el teletreball. 

- Avaluar abans d’aplicar en matèria de les 

possibilitats d’aplicació dels sectors d’aplicació de 

seguretat i salut en el treball, disposicions de l’empresa 

i dels treballadors a acceptar aquesta modalitat de 

treball. Teletreball voluntari en la regulació, 

insisteixo, mínima en matèria de relacions laborals ja 

hi trobem aquest principi, el qual també es refereix el 

decret. 

- Garantia de la igualtat de tracte. Els treballadors 

tant en una modalitat com en l’altra, mantenen els 

mateixos drets i deures establerts en la legislació 

general.  

- Respecte a l’horari habitual de feina i dret a la 

desconnexió. És fonamental determinar un horari clar 

i preveure i tractar amb suficient antelació 
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modificacions en aquest aspecte. Així com emprar i 

explicitar la modalitat de treball per objectius. Pel que 

fa al dret a la desconnexió, alguns països també 

legislen. Un teletreballador no és un treballador 

sempre disponible. 

- Material i cost associats al lloc de feina a càrrec de 

l’empresa. Si els costos els adopta el treballador, 

s’estan externalitzant de l’empresa. Una opció només 

possible en casos molt excepcionals. Un confinament 

sobtat, però que ha de trobar una solució estable o 

mesures de compensació. L’empresa continua sent 

responsable de la salut i de la seguretat en el treball. 

- Igualtat d’accés a formació i desenvolupament 

professional. 

- Salvaguarda del dret a la privacitat. Limitació severa 

de les aplicacions de vigilància del treballador. 

- Garantia dels drets i la llibertat sindical amb 

interacció entre empresa i la representació dels 

treballadors en matèria de mesures de teletreball, i és 

més, seria preferiblement que totes aquestes mesures 

s’apliquessin mitjançant conveni col·lectiu amb les 

modalitats que permet la legislació andorrana. 

Tots aquests principis poden ser recollits, insisteixo, 

en una llei específica sobre teletreball que permeti 

regular-lo, acudir a ell tant en matèria de relacions 

laborals generals com en aspectes relacionats amb la 

funció pública. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Per la dúplica, Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Crec que podem convenir doncs que si alguna cosa ha 

evidenciat la pandèmia doncs és la importància del 

teletreball i sobretot els bons resultats que ha pogut 

donar.  

Jo permeti’m que discrepi quan vostè interpreta o diu 

que el teletreball no està regulat. Jo crec que li he 

intentat explicar que la llei de relacions laborals ja 

preveu aquesta modalitat de treball i apunta quins són 

alguns dels compromisos doncs que s’han d’assumir 

per part de l’empresa i per part del treballador i quins 

són els drets i les obligacions tant d’empresa com de 

treballador amb els articles que li he intentat explicar 

que estan recollits dins de l’article 30, un dels punts 

dins de l’article 30. El teletreball de fet és una 

modalitat d’execució del treball i per tant se li aplica 

tot allò que ja té prevista la llei de relacions laborals a 

excepció del que és específic i propi del lloc de treball, 

que són els aspectes que sí que fa esment a la llei en 

aquest article 30, sobretot en aspectes de com s’ha de 

tenir en compte la voluntat i la no obligació. El fet que 

no s’accepti com li explicava que no sigui un que no 

tingui conseqüències per part del treballador, que ha 

de ser dins del marc d’una negociació, ja sigui d’un 

conveni col·lectiu o dins d’un reglament intern 

pròpiament de l’empresa, i per tant doncs jo ja li he 

reconegut també que possiblement en tot allò que 

preveu la llei de relacions laborals, que es va votar al 

2018, doncs potser l’únic aspecte que quedaria menys 

cobert és la part que li feia esment en la primera 

intervenció sobre salut i seguretat en el treball, a 

excepció de com li he comentat ara, i almenys així ho 

interpretem i entenem que és així, quan parlem de 

teletreball, com que és una modalitat d’execució, la 

resta d’aspectes queden coberts sobre la llei de 

relacions laborals. 

Dit això, quina és la voluntat del Govern i com es vol 

enfocar el tema del teletreball a la vista doncs que és 

una necessitat que segurament doncs per poder ajudar 

a què aquelles empreses i treballadors que el puguin 

aplicar ho puguin fer amb més coneixement de causa 

i com es pot acabar aplicant. La voluntat no és fer un 

reglament, la voluntat és fer una guia del teletreball, 

una guia que es proposarà treballar doncs dins del 

consell econòmic i social amb els agents 

socioeconòmics. Una guia que partirà de la base de la 

OIT, que té una guia sobre com aplicar el teletreball. 

De fet, hi ha països que han regulat el teletreball però 

que ho han regulat molt recentment. Sense anar més 

lluny Espanya l’ha regulat em sembla aquest 2020. 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Vaig acabant Sra. síndica. 

Salvar, regular el 2017, vull dir que en comparació 

amb els estats veïns doncs Andorra ho va fer al 2018, 

i en el cas d’alguns països que ho van regular fa més 

temps, un dels aspectes que sí que està provocant una 

certa revisió, és el dret a la desconnexió que vostè 

apuntava, com una problemàtica que ha florit arran 

del teletreball i l’ús recurrent d’aquesta modalitat, 

com a contrapès d’altres avantatges que té el 

teletreball, com són la conciliació laboral i familiar. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sr. Sánchez, primera repregunta. 
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El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Entenc aleshores que no existeix una intenció de 

regulació específica del teletreball pels elements que li 

esmentava ara mateix, sobretot els relacionats que no 

els trobem en la legislació de mínims, que s’indica a 

l’article 30, no hi trobem especificació de qui carrega 

els costos de l’activitat, ja siguin en espai, ja sigui en 

material, ja sigui en consumibles, sigui el treballador o 

bé l’empresa. No es troba especificada en aquesta... 

parlo de legislació de mínims. 

Es tindria la intenció de complementar-la... 

Aquesta és la meva pregunta. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 

Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Insisteixo perquè des del meu punt de vista el matís és 

important. Quan vostè diu que no hi ha intenció de 

regular-ho, jo li dic que el teletreball està regulat. 

Després hi ha aspectes que posats a la pràctica 

segurament s’han d’afinar o s’han de concretar. Jo li 

he explicat quin és el posicionament, el punt de 

partida que no vol dir que sigui el definitiu. I és que 

en el marc del consell econòmic i social, on estan 

representats els agents econòmics i els sindicats, i en 

el marc d’aquest diàleg, s’analitzarà quina és la 

proposta. La proposta del Govern és partir d’aquesta 

guia del teletreball de la OIT, veure quins són els 

aspectes que es poden adaptar a la realitat de les 

empreses i a la realitat dels treballadors d’Andorra, i a 

partir d’aquí doncs entenem que amb el que ja preveu 

la llei, com li he explicat i per això doncs des del meu 

punt de vista el teletreball està regulat. Doncs amb el 

que ja preveu la llei i aquesta guia, pensem que pot ser 

suficient per garantir que aquelles persones i aquelles 

empreses que volen proposar la realització del 

teletreball com a modalitat, doncs ho puguin fer en el 

màxim de garanties. Si en el marc de la discussió del 

consell econòmic i social, tant els sindicats com els 

agents econòmics entenen doncs que la guia potser no 

és suficient i que hem de fer un pas més enllà i hem 

d’aprovar un reglament, doncs no hi haurà cap tipus 

de problema en treballar un reglament, com d’altres 

reglaments estan previstos també treballar des de 

l’àmbit del consell econòmic i social, amb diàleg i amb 

consens amb els agents socioeconòmics. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Segona repregunta Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Per no entonar el debat en supòsits que no existeixen, 

jo li parlo que existeix una regulació mínima, on són 

empresa i treballador preferiblement els quals 

estableixen els marcs sobre la matèria que indica 

l’article 30, sobre les matèries que indiquen aquell 

article. 

Jo li dic, si es procedeix a l’elaboració d’un reglament 

en el consell econòmic i social, aquest reglament 

prioritzaria la internalització dels costos per part de 

l’empresa o l’externalització dels costos en el 

treballador en les matèries que li he dit, l’espai, el 

consum tant d’internet, telèfon, etc., com 

consumibles i les tecnologies apropiades per 

desenvolupar l’activitat que tingui cada empresa que 

opta o cada treballador que opta per aquestes 

modalitats? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Jo li feia el matís perquè és una qüestió d’opinions si 

està poc regulat o molt regulat amb el que preveu la 

llei, però el matís sobre que està regulat sí que és 

important doncs perquè empara la decisió que va fer 

el decret del Govern, tot i que el va fer de manera 

preventiva o perceptiva. 

Jo li he explicat quin és el punt de partida. El punt de 

partida és la guia de l’organització internacional del 

treball, que és una guia que entenc i suposo que a 

vostè li semblarà bé que és garantista pel que fa als 

drets i les obligacions dels treballadors. I ho volem fer 

en el marc del consell econòmic i social perquè 

entenem que és el marc i l’espai de diàleg on hem 

d’intentar acostar postures si és que estan allunyades, 

no vull pre concedir res si és que estiguessin 

allunyades entre les empreses i els sindicats. Estic 

convençut que el diàleg serà fructífer com ha estat fins 

ara cada vegada que hem tractat algun tema en el si 

del consell econòmic i social. La voluntat és arribar a 

punts d’entesa. No penalitzar a un sector en benefici 

de l’altre i simplement acordar quina és la millor 

modalitat i quina és la millor manera de garantir 

aquesta nova modalitat del treball, que insisteixo, en 
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el cas d’Andorra es va regular al 2018, en el cas 

d’Estats com Espanya doncs s’ha regulat aquest 2020. 

En el cas de França al 2017, i per tant doncs és una 

modalitat que tot i els països veïns en el cas de França, 

que la va regular abans que Andorra, no el cas 

d’Espanya, segurament hi ha aspectes que s’han 

aflorat i s’han evidenciat arran de la crisi sanitària i a 

la necessitat i la urgència de posar-la en marxa molt 

ràpidament, i aspectes com el que vostè apunta doncs 

són algunes de les coses que haurem de discutir i no 

em vull avançar sobre quin serà el resultat perquè 

anem amb la voluntat de començar de zero amb els 

agents que estan representats en el Consell econòmic 

i social i poder elaborar un document de consens. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Alguna repregunta més... 

Sr. Sánchez. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

És la meva tercera repregunta, oi? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

La seva tercera. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Quin serà el procés de negociació en el marc del 

Consell econòmic i social? És a dir, quins objectius 

s’esperen assolir? M’ha parlat d’una guia. 

I també, si es preveu la incorporació o l’augment de la 

representativitat del Consell, donat que ja no només 

ens trobem davant la problemàtica del teletreball sinó 

que abasta també a la Llei de relacions laborals quant 

a què inclou la regulació del teletreball en el marc 

d’aquesta llei. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Sánchez. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

El procés és el que li comentava. Doncs, partirem de 

zero i oberts a marcar i a treballar conjuntament 

aquesta guia que ha de servir tant a empreses com a 

treballadors que vulguin acollir-se a aquesta modalitat 

amb l’objectiu de trobar, com li he explicat abans, un 

document el màxim de consensuat en el si del Consell 

Econòmic i Social. 

I pel que fa a la representativitat, la representativitat 

està prevista i que permet als quins han estat escollits 

i compleixen els requisits per poder formar part del 

Consell econòmic i social, tot i que sempre hi ha 

l’opció -i ho preveu el Consell econòmic i social- de 

poder convidar a altres agents socials i econòmics si el 

tema ho requereix, no és incompatible i no tenim cap 

inconvenient si sorgeix algun neguit o alguna 

preocupació per part d’algun col·lectiu en concret i si 

no se senten representats a través dels sindicats que sí 

que ho estan, o a través de la patronal que sí que ho 

està representat per les persones que estan en nom 

d’aquestes associacions o institucions, doncs poder 

trobar una via de representació també per la via de la 

invitació, no la participació directa o el nomenament 

perquè la composició del Consell econòmic i social 

està fixada ja de per si i queda molt clar quins són en 

aquest cas els representants tant del teixit econòmic 

com social que en poden formar part. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Una repregunta més Sr. Sánchez... 

Ara sí que és la quarta. 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, també li preguntava en l’anterior pregunta que 

quan es posaria en marxa aquest procés? Quin seria el 

calendari per començar a parlar del teletreball al 

Consell econòmic i social? 

Però, ara li volia preguntar, ja la darrera repregunta, 

quina és la capacitat d’inspecció de treball per fer 

acomplir el Codi de relacions laborals en el context de 

teletreball, ja que comprenem que els teletreballadors 

tenen els mateixos drets i les mateixes obligacions que 

la resta de treballadors. 

Quina és la capacitat d’inspecció de treball? Pot 

realitzar inspeccions per assegurar l’aplicació entre 

altres, no només del Codi de relacions laborals sinó 

també de la Llei de seguretat i salut en el treball? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. conseller. 
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Sr. ministre. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies. 

Sí. Pel que fa al calendari doncs, com que hi ha la 

previsió abans de l’entrada a tràmit parlamentari de la 

modificació de la Llei 5/2020, que és la que s’està 

treballant com vostès saben i com s’ha fet en altres 

ocasions cada vegada que hi ha hagut de les lleis més 

recents lleis que afecten en aspectes laborals, s’ha 

presentat i s’ha discutit i s’ha informat al Consell 

econòmic i social, i tenint en compte que en les 

properes setmanes s’haurà d’entrar a tràmit aquesta 

llei doncs, serà en el marc de la convocatòria d’aquest 

Consell econòmic i social per parlar d’aquesta nova 

llei de modificació, si se’m permet dels ERTOS, o la 

Llei 5/2020 que també es plantejarà la possibilitat de 

començar els treballs sobre l’elaboració d’una guia, si 

és el cas, i el posicionament és el que tothom entén 

com a correcte. I també, si no és el cas, per la via d’un 

reglament. 

Recordem també que el Consell econòmic i social és 

preceptiu però no és vinculant, és a dir, que també té 

la capacitat el Govern malgrat l’opinió que fins ara 

sempre ha estat positiva i s’ha intentat tenir en 

compte la majoria d’aspectes que s’han plantejat 

doncs, de poder incloure ja sigui en els treballs de llei 

com en altres projectes que s’estan impulsant dins del 

Consell econòmic i social. 

I pel que fa a la capacitat d’inspecció doncs, vostè 

comprendrà que la capacitat del ministeri, o en aquest 

cas del departament, si hi haguessin moltes persones 

fent teletreball no és poder-se desplaçar a casa de les 

persones, controlar a totes les persones que estan fent 

teletreball; però sí que és la mateixa capacitat de 

predisposició i servei a favor dels treballadors perquè 

si alguna praxis o alguna situació que vulnera els seus 

drets o la seva situació, doncs posant en coneixement 

del Departament de treball o el Servei d’inspecció, 

com no pot ser d’una altra manera, s’actuarà. 

Però també hem de recordar, i ho he dit en la meva 

intervenció, per centrar en quin marc es dona aquesta 

modalitat de treball que és una opció voluntària, que 

el treballador pot negar-se, si és el cas, i que el fet de 

negar-s’hi si finalment no li convé o no li encaixa 

doncs, no li ha de suposar -i això ho diu la llei- cap 

tipus d’aspecte negatiu respecte a la seva relació 

professional o laboral amb la pròpia empresa. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Algun altre conseller desitja preguntar... 

Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

Si ens situem temporalment en el que ha succeït, a 

finals de juliol, Govern  presenta l’H23 i aquí llegint-

lo bé no hi veiem cap referència al teletreball, a la 

capacitat dels país d’adaptar-se al teletreball, és a dir, 

a les noves mesures; cap referència a millorar i fer més 

completa la normativa sobre el teletreball -això ja ho 

hem tocat-, i tot això en un context de Covid. 

D’aquella presentació a dia d’avui han passat més de 

tres mesos, tres mesos que ens haguessin permès estar 

més preparats per noves onades com l’actual. 

En aquest sentit li preguntem, Sr. ministre, per què no 

ha estat previst el teletreball i en aquest sentit les 

mesures per reforçar el país i fer-lo millor adaptat a un 

context de teletreball en aquest document, l’H23? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Fent vostè aquesta pregunta podria donar a entendre 

que a Andorra no està regulat el teletreball. Jo crec 

que amb l’intercanvi d’opinions que acabo de fer amb 

el seu company de grup parlamentari crec que hem 

especificat i he intentat explicar, i sobretot en 

referència a la pregunta concreta que feia el conseller 

Sánchez, sobre quina base legal es sustentava la 

regulació del teletreball i, per tant, permeti’m que li 

digui, és que el teletreball ja està regulat. I sota aquest 

aspecte és clar, plantejar-ho de la manera que ho 

planteja vostè voldria dir que països com Espanya que 

ho ha regulat ara fa poc, aquest 2020, tampoc estava 

preparada i no és un aspecte important pel Govern 

espanyol el teletreball. 

Amb això el que li vull dir és que amb l’aprovació de 

la Llei de relacions laborals, que per cert vostès no van 

votar a favor, doncs ja preveia aquesta modalitat de 

treball. I penso que amb aspectes que ja li admeto, 

això ja ho he parlat amb el conseller Carles Sánchez, 

doncs en uns aspectes que poden anar a més però sí 

que uns aspectes suficients com perquè donat una 

situació com la sobrevinguda aquesta, la de la 

pandèmia, es pugui proposar que aquelles empreses i 

treballadors que es vulguin acollir al teletreball, com 

ja s’ha fet i com s’està fent, ho puguin fer amb el 

màxim de garanties recordant que sempre s’ha de 
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complir allò que preveu la llei i que després ha de ser 

un acord també voluntari entre empresa i treballador. 

A partir d’aquí evidentment podem discutir si és un 

projecte prou estratègic, alguns aspectes en concret 

del teletreball perquè estiguin en un full de ruta que 

el Govern ha entès que serveix per parlar dels 

projectes de legislatura, o no, això va a opinió de 

cadascú. Respecto que vostè pugui pensar que era 

necessari posar-ho aquí, des de la nostra òptica ja està 

regulat i com es continuarà treballant i com he 

avançat en el Consell econòmic i social doncs, no feia 

necessari el fet d’incloure el desplegament normatiu o 

la guia de treball sobre el teletreball que properament 

es treballarà dins de l’Horitzó23. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Segona repregunta Sr. Padreny. 

El Sr. Roger Padreny: 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

El teletreball dona eines, dona eines també per 

adaptar el model productiu. En aquest sentit però la 

meva pregunta anava més encaminada més enllà de 

les referències que ha pogut fer el conseller Sánchez. 

En aquest sentit sí que estem d’acord que necessitem 

una bona legislació que doni més seguretat jurídica. 

Però la meva pregunta, perquè s’entengui, anava 

encaminada en tot aquest període -des que es 

presenta aquest document a finals de juliol fins avui, 

per què el Govern no ha sigut prou actiu, prou actiu a 

l’hora d’implementar mesures, mesures per adaptar el 

país que va més enllà de la pregunta que feia el 

conseller Sánchez en referència a la legislació. 

Vostè ens parlava de la guia, però es podien haver 

implementat noves mesures per adaptar el país a la 

segona onada en matèria de teletreball. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Padreny. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, això és sempre des de l’òptica que cadascú ho 

vulgui mirar. 

Si ens saturem i fem una vista en darrera i des del març 

fins ara mirem tot el que s’ha fet des del Govern o des 

del Parlament en el marc d’una pandèmia de crisi 

sanitària, doncs hi haurà qui pensarà que no s’ha fet 

prou, potser és legítim que vostè ho pugui pensar i 

potser hi ha qui pensarà que Déu n’hi do el que s’ha 

fet atesa la situació, el context de dificultat, el fet de 

què arribi una crisi sanitària nova sense cap patró 

precedent i que això no ha significat que en la majoria 

de casos el dia a dia, ni l’acció de l’Executiu, ni l’acció 

parlamentària s’ha aturat. 

Sempre es pot fer més, evidentment, també sempre es 

pot fer menys... Jo em quedo que sempre es pot fer més 

sense cap mena de dubte. 

Jo li he explicat. Entenem la postura del Govern és 

aquesta i accepto que per a vostès no sigui suficient. 

Que amb el marc regulador que contempla la llei 

aprovada l’any 2018, la Llei de relacions laborals, 

garanteix la posada en marxa en el cas que fos 

necessari, com ha estat així, el teletreball. 

I també li haig de dir que la majoria de casos, i sobretot 

també des de l’aspecte que vivim més de prop dins de 

la funció pública, sense que hagi estat una obligació 

s’ha pogut fer molt des del diàleg i a més a més amb 

predisposició absoluta perquè s’entén que estem en un 

context atípic i en una situació totalment diferent de 

la que hagués representat una pràctica extensiva del 

teletreball en una situació de no crisi sanitària com 

l’actual. 

Per tant, jo respecto que vostè pugui pensar de què no 

s’ha fet prou, faltaria més. Permeti’m que digui que 

hem fet tot el que estava a les nostres mans, acceptant 

que sempre se’n pot fer més però, crec que si tirem la 

vista enrere no només de l’Executiu sinó també des 

del Parlament, tots ens hem adaptat i hem trobat les 

eines que ens han permès continuar el nostre dia a dia 

sense que això representi ni una invasió de 

competències, ni una invasió de trepitjar els drets 

laborals, ni tampoc de les obligacions de les empreses 

ni dels treballadors sense tenir tot allò que potser sí 

que tindrà aquesta guia del teletreball que 

començarem a treballar en el marc del Consell 

econòmic i social. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Alguna repregunta més... 

Sra. Pallarés, he vist abans que aixecava la mà. Entenc 

que vol fer una intervenció responent suposo a la 

pregunta implícita que havia fet la intervenció del Sr. 

Sánchez a l’inici quan ha parlat de funció pública... 

És això... 

Sí... 

Doncs, té un minut. 
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La Sra. Judith Pallarés: 

Sí, seré ràpida. Únicament per al·lusions Sra. síndica. 

Gràcies. 

En relació a les dades del teletreball que és cert que el 

conseller me les va demanar en el Ple. De fet, crec que 

en algun moment també una segona resposta... una 

segona intervenció que després de la primera vegada 

vaig poder fer aquí crec que les vaig fer públiques 

aquestes dades, de fet també les he fet públiques, però 

té raó li havia d’haver enviat com havia tingut aquest 

compromís i de fet avui mateix, si vol, les mateixes 

notes que porto en relació a les dades del mes d’abril i 

del mes de maig que vam publicar i també vam 

traspassar a la premsa més les dades que tenim a data 

del dia 2 de novembre i si vol abans de què acabi el 

Ple li podré donar ja que no li he fet arribar 

directament. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies per l’aclariment Sra. Pallarés. 

Vol dir alguna cosa Sr. Sánchez... 

El Sr. Carles Sánchez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Simplement agrair-li la predisposició de poder fer-me-

les arribar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Moltes gràcies. 

Pregunta número 2. 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Pere López 

Agràs, president del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 4 de 

novembre del 2020, relativa a les demandes 

d’ajornar l’entrada en vigor del Codi de 

procediment civil. 

Fou registrada amb el número 872 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 89/2020, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vist les declaracions efectuades, entre altres, pel degà 

del Col·legi d’advocats així com pel reputat advocat 

Jean Michel Rascagneres. 

Donat que els contactes i reunions que hem efectuat 

es considera molt globalment que no es donen avui en 

dia les condicions degut, entre altres, a la manca de 

recursos, a la manca de personal, a la manca de 

formació sobre els procediments per una adequada 

aplicació de les previsions de la Llei del Codi de 

procediment civil a comptar del primer de gener de 

2021. 

Vist que a més a més la situació actual de la pandèmia 

no facilita l’oralitat ni la presència conjunta de 

persones com a forma habitual de treball. 

Es demana: quina és la posició del Govern en relació 

a les demandes d’ajornar l’entrada en vigor del Codi 

de procediment civil? I si no creu el Govern que seria 

necessari treballar i debatre de forma conjunta entre 

Govern, Consell General i el poder judicial l’actual 

situació en lloc de gestionar-la per via de declaracions 

als mitjans de comunicació? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Respon pel Govern, el Sr. Josep Maria Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell: 

Gràcies Sra. síndica. 

En relació a la pregunta formulada i entenent que es 

refereix a les declaracions efectuades pel degà del 

Col·legi d’advocats i no dels metges, suposo que ha 

estat un lapsus machinae. 

Ara pujant inclús havia pensat que potser hagués 

estat escaient que l’hagués contestat el ministre de 

Salut però, compte tingut que té molta feina doncs he 

pensat que em tocava a mi. 

En la seva pregunta demana quina és la posició del 

Govern en relació a les demandes d’ajornar l’entrada 

en vigor del Codi de procediment civil i en aquest 

sentit li he de dir que, com no pot ser d’altra manera, 

la posició del Govern és la del respecte absolut a les 

decisions que es prenen en aquesta Cambra. I per 

tant, en aquest cas concret, de respecte al termini 

d’entrada en vigor establert a la Llei 19/2019, de l’11 

de juliol, de modificació de la Llei 24/2018, del 18 

d’octubre del Codi de procediment civil que, dit sigui 

de pas, va ser aprovada per unanimitat per tots els 

grups que integren aquesta Cambra. 

També demana en la seva pregunta que seria 

necessari treballar i debatre de forma conjunta entre 

Govern, Consell General i el poder judicial l’actual 

situació. En aquest sentit li he de dir en primer lloc 

que el Govern durant els darrers anys i en el marc de 

les seves competències ha previst en els diferents 
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pressupostos els crèdits pressupostaris necessaris per 

dotar els recursos humans i materials a 

l’Administració de justícia, a més de promoure 

legislatives per millorar el funcionament de la 

mateixa. 

És per aquest motiu que des del Consell General s’han 

valorat positivament aquestes propostes. Això què ha 

significat? Que s’hagin pogut tirar endavant. 

La voluntat del Govern consisteix en continuar 

millorant l’Administració de justícia mitjançant totes 

aquelles iniciatives legislatives tals com la Llei d’accés 

electrònic de l’Administració de la justícia, un nou 

Codi de procediment penal, la modificació de la 

jurisdicció administrativa i fiscal, o la modificació de 

la Llei qualificada de la justícia, entre d’altres. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Per la rèplica, Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Deixi’m començar, Sr. ministre, pel final de la meva 

pregunta per demanar-li un cop més com és que no 

podem seure al voltant d’una taula per tractar un 

element tan important, tan fonamental del nostre 

Estat de dret com és el tema de la justícia. Fins i tot 

em pregunto que on estem arribant 

Un dia, sempre a través dels mitjans de comunicació, 

llegim un comunicat del Col·legi d’advocats, 

efectivament -hi havia un error en la pregunta com 

vostè bé ha detectat- demanant una taula a tres 

bandes, una taula, un pacte nacional, un pacte 

d’Estat... es digui com es vulgui dir. 

Un altre dia, els responsables de la Batllia parlen de la 

manca de recursos i fan gairebé una crida pública 

sobre la seva situació. 

Comencem aquesta mateixa setmana amb una 

entrevista del Sr. Rascagneres, com deia abans, 

aparentment gens accidental en el mateix sentit: 

alentint de la manca de recursos, de què no s’està prou 

preparat per l’aplicació del Codi de procediment civil 

que cal planificar a llarg termini, entre d’altres. 

També hem vist al llarg de tot aquest període el Sr. 

Casadevall mirant de justificar-se als mitjans de 

comunicació també, sense cap reunió ni cap contacte 

amb el Consell Superior de la Justícia. 

Vam assistir fa unes setmanes a un Debat d’orientació 

política quan el cap de Govern, davant del que per 

nosaltres és un veritable problema d’Estat, hi va 

dedicar poc més que un petit paràgraf. 

Ho dic seriosament: no som capaços d’oferir res millor 

als ciutadans? 

Insistim novament en la necessitat d’un pacte d’Estat 

per la justícia. Un pacte d’Estat, com deia abans, una 

taula nacional, un acord... el nom evidentment, 

donada l’actual situació, no és el més important. 

Fet al marc general de la pregunta anem al tema més 

concret de la mateixa tot i que les reflexions i les 

referències fetes a les declaracions i a les demandes 

són pràcticament les mateixes. 

Davant de la imminent entrada en vigor del Codi de 

procediment civil, manca de recursos en general a 

l’Administració de justícia, manca de planificació i 

manca de formació i una demanda que no és altra, Sr. 

ministre, que el que és i pot ser una bona llei s’apliqui 

quan es donin les condicions adequades per la seva 

entrada en vigor. 

La nostra intenció i el nostre compromís amb els 

professionals del món de la justícia és formular avui 

aquesta pregunta i presentar també una moció perquè 

sigui debatuda al Consell General el proper dia 12. 

Però si vostès ens garanteixen un espai de diàleg per 

parlar de la justícia i una reunió sense apriorismes per 

analitzar en conjunt, també evidentment, amb el 

poder judicial les condicions per l’entrada en vigor del 

Codi de procediment civil, retirarem la moció que he 

anunciat per la setmana vinent. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Per la dúplica, Sr. Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Anem a veure, vostè i jo Sr. López ja fa temps que ens 

coneixem. Hem tingut ocasions llargues per debatre 

sobre el concepte de la justícia en general. Hem 

coincidit moltes vegades amb molts dels conceptes 

que vostè m’ha plantejat i molts altres dels quals jo 

també li he plantejat. 

Anem a veure, com pot ser que vostè em digui ara i 

aquí, amb un to, podríem titllar entre cometes, 

amenaçador, que si avui aquí ara, doncs, no li dic que 

ens seurem a parlar sobre aquesta qüestió, doncs, que 

ens presentarà una moció de censura... no de censura 

perquè evidentment no seria el cas, però una moció. 

Anem a veure. Potser no és el to adequat ja per 

començar. Si vol que en assentem en una taula, 

home! assentem-nos en una taula però no faci 

amenaces, si us plau. 

Anem a veure, estic disposat a parlar.ne. Només 

faltaria! Ara bé, el que no puc admetre de cap de les 
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maneres és que ens digui ara avui aquí, que no s’ha 

dotat de recursos econòmics ni humans a 

l’administració de justícia perquè això no és cert. I 

vostè ho sap. El pressupost de l’any passat es dotà 

pressupostàriament i li he dit amb anterioritat, de 

recursos pressupostaris. Avui en dia hi ha  5 batlles 

nous que entraran, hi ha diversos secretaris judicials, 

en total són 14 persones. També s’ha dotat d’uns 

locals, doncs, perquè puguin fer la seva feina. 

En un cert moment quan es va entrar la modificació 

del Codi de procediment civil al principi de la 

legislatura, va ser per uns motius objectius molt clars 

i evidents. No hi havia un lloc adient per poder-ho fer 

ni hi havia els recursos humans per poder-los dur a 

terme. Ara hi són. I per tant, el que no podem fer és 

anar demorant les lleis i no deixar-les entrar, doncs, 

perquè un cert grup de gent ens puguin dir que no hi 

estan d’acord. 

El que sí que hem de fer és fer propostes, i aquestes 

propostes si vostè ens les porta aquí les estudiarem, és 

clar que sí. Però fins al moment no n’he vist cap de 

propostes. Jo li n’he dit unes quantes de propostes i 

vostè les coneix perquè les hi he dit  personalment. 

Per tant, sí que estic obert a parlar-ne sempre i quan 

vostè també hi posi de la seva part. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Iniciem les repreguntes. 

Sr. López primera repregunta. 

El Sr. Pere López:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí, efectivament Sr. Rossell fa temps que ens 

coneixem com vostè diu, i també sap perfectament 

que fa temps que parlem d’aquesta qüestió i que 

apel·lant només a les circumstàncies que s’han produït 

les darreres setmanes, el Col·legi d’Advocats ens va 

demanar de reunir-nos a nosaltres, no hem sigut pas 

nosaltres que els hi hem dit. Altres professionals del 

món de la justícia també ens han demanat de reunir-

se amb nosaltres per demanar-nos això que 

exactament estem demanant a vostès, que facin o que 

com a mínim s’assentin a parlar-ne. 

Ho deia en la meva intervenció i crec que vam dedicar 

un espai de temps prou important en motiu del debat 

d’orientació política, que pensem que és 

imprescindible que s’acabi amb aquest joc de 

declaracions als mitjans de comunicació. Suposo que 

davant que no hi ha ningú a l’altra banda que escolti, 

doncs, els màxims responsables o les persones que 

creuen necessari fer sentir la seva opinió, doncs, se’n 

van al mitjans de comunicació perquè algú que 

sembla que no els està escoltant, doncs, els escolti, i 

nosaltres recollim aquesta proposta. 

Sincerament, em sembla bastant fora de lloc que digui 

que li he fet una amenaça. El que hem fet és un 

oferiment, el que hem fet és una proposta. Nosaltres 

no volem tampoc que aquesta moció que puguem 

presentar pugui suposar un impediment pel que volem 

que sigui una realitat, és que aquesta entrada en vigor 

del Codi de procediment civil s’ajorni, d’una banda; i 

per altra banda, que vostès es comprometin a crear un 

espai de diàleg a tres bandes entre el Govern... 

La Sra. síndica general: 

Hauria de formular la pregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Acabo de seguida. 

... el Consell General i el poder judicial. Vostè no 

m’ho ha de dir ara. Nosaltres presentarem la moció 

demà divendres. Tenim 24 hores per fer-ho. El debat 

és el dijous de la setmana vinent, en principi a les 4 de 

la tarda. Si al llarg de tota aquesta setmana, doncs, hi 

ha un compromís de tirar això endavant, nosaltres la 

retirarem abans de forçar una votació en aquest sentit 

en el si del Consell General. 

I no pot dir que és una demanda nova. Sap 

perfectament, com deia abans, que vostè i jo n’hem 

tingut ocasió de parlar-ne i que el debat d’orientació 

política, doncs, el nostre grup parlamentari va fer un 

oferiment, una proposta d’un pacte d’Estat en matèria 

de justícia. 

Per tant, posaré una pregunta perquè vostè em pugui 

contestar. Insisteixo, estan disposats a què parlem 

entre tots els agents implicats sobre l’entrada en vigor 

d’aquest Codi de procediment civil? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell: 

Gràcies Sra. síndica. 

A veure Sr. López, és clar que sí que estem disposats 

a parlar, només faltaria que no estiguéssim disposats a 

parlar. El fet que sí que estem disposats a parlar és que 

ja fa dies que en parlem de tot això. Nosaltres hem 

rebut, jo he rebut el Col·legi d’Advocats. Precisament 

demà al matí tenim una reunió amb el cap de Govern, 



Diari Oficial del Consell General Núm. 19/2020 Sessió ordinària del dia 5 de novembre del 2020 

12 

amb el Col·legi d’Advocats per parlar d’aquestes 

qüestions. Fa dies que en parlem de tot això. I no 

solament en parlem amb el Col·legi d’Advocats, 

també en parlem amb els afectats, en aquest cas també 

amb els magistrats i amb el Consell Superior de la 

Justícia, com no podria ser d’una altra manera, per 

saber exactament quines són les seves mancances, les 

seves peticions i els seus neguits. 

Per tant, no pot dir que no parlem. És clar que en 

parlem. I el diàleg l’hem de mantenir. Això no pot ser 

d’una altra manera. 

Ara bé, jo el que m’agradaria, és que és clar, totes 

aquestes taules de treball, tots aquests pactes d’Estat, 

està molt bé de cara al públic, això és molt bonic, 

queda molt bé. Tot això és fantàstic. 

Ara, el que realment necessiten els ciutadans, Sr. 

López, sap el que són? Són accions concretes. Accions 

concretes! 

Jo el que sí que voldria és que vostè em formulés 

quines accions concretes, què és el que podem fer per 

ajudar a la justícia.- Jo no els he sentit en cap moment 

dir quines són aquestes accions. Jo li n’he dit unes 

quantes i miri ara li en diré una altra més. 

Miri, ara fa aproximadament un parell de mesos a 

través de la Universitat de Barcelona, i en aquest cas 

d’ESADE, doncs, ha mantingut una relació amb un 

projecte que és molt interessant per un tema digital 

que es diu Sistema digital andorrà de pràctica judicial 

integral. Aquest projecte amb el qual se n’ha parlat 

amb el Col·legi d’Advocats i també, com no pot ser 

d’una altra manera amb el Consell Superior de la 

Justícia, doncs, ara s’està posant en marxa. Això 

ajudarà no solament als professionals de la justícia, 

sinó que també ajudarà als advocats, i precisament per 

ajudar-los a les formacions del Codi de procediment 

civil. Del Codi de procediment civil han rebut 

moltíssimes formacions els advocats des del Col·legi 

d’Advocats, s’han fet multitud de formacions. 

Per tant, dintre d’aquest marc, escolti, vostè faci les 

propostes, faci aquelles propostes que vostè consideri 

que han de fer, parlem-ne, consensuem-les, estudiem-

les, i si calen les posem en marxa. 

I en el mateix sentit que jo li dic... 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell: 

Sí, Sr. síndica. 

En el mateix sentit també li dic que el dia que 

nosaltres presentem aquí els projectes de llei, doncs, 

també vostès els votin. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Segona repregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

Tinc la sensació Sr. Rossell que estan una mica 

encallats en aquest tema i que dona la sensació que 

vostès pensen que tothom està equivocat en relació a 

l’entrada en vigor del Codi de procediment civil, 

perquè escoltades totes les parts, doncs, tots aquells 

que l’han d’aplicar arriben a la mateixa conclusió que, 

com deia en motiu de la meva intervenció, i també 

volia que això quedés molt clar, que pot ser una bona 

llei, sobretot si s’aplica en un moment en què la seva 

aplicació pràctica ho fa possible. I per tant, ens costa 

molt entendre, doncs, el seu ancorament en una 

posició que és difícil d’explicar perquè no hi ha ningú 

a hores d’ara que hagi sortit a defensar aquesta 

entrada en vigor a partir del primer de gener. 

Quant al tema de les propostes, vostè sap que hem fet 

moltes propostes i hi ha moltes coses que no 

compartim, començant per exemple pels 

nomenaments del Consell Superior de la Justícia o els 

procediments, entre d’altres, al voltant de la carrera 

judicial, que Andorra té molts reptes al voltant 

d’aquesta qüestió perquè hi ha un informe molt seriós 

del GRECO que recomana, doncs, canvis en aquest 

sentit, però novament, em sembla que no és qüestió 

que uns vagin per una banda, que els altres vagin per 

una altra banda, que un demani una entrevista a un 

mitjà de comunicació, que l’altre escrigui un article, 

que l’altre faci... em sembla que és hora que hauríem 

de ser prou madurs en aquestes alçades per poder 

assentar-nos tots junts i assentar un pla a llarg termini 

i no anar fent pedaços en relació a la situació de la 

justícia. 

La Sra. síndica general: 

Hauria de formular la pregunta Sr. López. 

El Sr. Pere López: 

És el que jo penso i li demano si és el que comparteix? 

I ho deixaria aquí. 

Moltes gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Rossell. 
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El Sr. Josep Maria Rossell: 

Gràcies Sra. síndica. 

És clar que ho comparteixo. Evidentment només 

faltaria que no pogués compartir que ens puguem 

assentar parlar no solament d’això, sinó del que 

calgui. Per això estem aquí. El que passa que 

insisteixo, li torno a dir, Sr. López, faci’n propostes, si 

us plau. Faci’n propostes, estudiem aquestes 

propostes, mirem en què podem millorar 

específicament i concretament l’administració de la 

justícia. Perquè es clar, vostè em diu que tothom hi 

està d’acord en ajornar. Doncs, no és cert. Escolti, el 

Consell Superior de la Justícia avui m’acaba de dir que 

per ells no tenen cap problema que això es posi en 

marxa. Per tant, ja no són tots, m’entén. 

I és clar, jo li recordo, vull tornar a insistir. En el 

moment en què es va demanar aquest ajornament de 

la llei hi havia uns elements objectius que 

efectivament demanaven que sí que s’havien 

d’ajornar, no hi havia recursos humans, no hi havia 

els llocs, no hi havia les sales adequades. Ara ho 

tenim. Per aquesta regla de tres què hem de fer segons 

vostè? Hem d’agafar i hem d’ajornar les lleis, posar en 

marxa les lleis perquè resulta que pel que sigui doncs 

a alguns no els hi va bé. 

Escolti, el que hem de fer és posar en marxa aquesta 

llei i ajudar-los a implementar-la. I amb aquest 

projecte que jo li acabo de mencionar, els ajudarem. 

Altra cosa és que no es fes res. Aleshores sí que vostè 

podria venir i em podria dir, escolti aquí no s’està fent 

absolutament res. Doncs, justament és el contrari, 

s’estan fent coses. 

I li torno a demanar i insisteixo, jo estic disposat a 

parlar de tot el que sigui, però faci’n propostes. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Alguna repregunta més... 

Sra. Bonell. 

Mà Sr. Naudi... 

Bé. 

La Sra. Mònica Bonell: 

Gràcies Sra. síndica. 

Crec que no es correspon a la realitat dir que en el 

marc del debat d’orientació política el cap de Govern 

només va dedicar uns minuts, unes línies a parlar de 

la justícia. Crec que en vam parlar suficientment. Em 

vam parlar també perquè hi havia una resolució al 

respecte. En vam estar debatent. Crec que també es 

va parlar que hi ha una taula de debat on hi haurà 

també un apartat per parlar de la justícia. Crec que 

tots compartim aquesta preocupació sobre el que està 

passant i tots vam dedicar-hi, doncs, temps a parlar-

hi i a demostrar, doncs, que sí que volem posar-hi 

recursos com hem estat fent en els darrers anys i que 

estem disposats a treballar perquè la justícia funcioni, 

des del Consell General fent el que puguem fer. 

I la meva repregunta, sé que ho acaba de dir el 

ministre, però permeti’m que li torni a preguntar. La 

meva pregunta va en relació si és que vostè, des del 

Govern, els hi ha arribat la demanda per part de la 

Batllia, per part del Consell Superior de la Justícia de 

la voluntat que aquesta llei entri en aplicació més 

tard? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Bonell. 

Sr. Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

A veure Sra. consellera, efectivament doncs, la 

pregunta que vostè m’ha fet ja li he contestat abans al 

Sr. López d’alguna manera. Des del Consell Superior 

de la Justícia, del de la Batllia no m’ha arribat a mi cap 

demanda en aquest sentit, que s’hagi de prorrogar 

l’entrada en vigor d’aquesta llei, de cap de les 

maneres. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Sr. Naudi. 

El Sr. Carles Naudi: 

Gràcies Sra. síndica. 

Vagi per davant el profund respecte a la separació de 

poders i que crec que el poder legislatiu en relació al 

que passa dins del poder judicial, crec que sí que hem 

de fer lleis, però més enllà d’això crec que no ens hi 

hauríem de posar massa, per justament mantenir la 

separació de poders que els nostres predecessors tants 

anys els hi va costar obtenir. 

I a mi em dona la sensació, malgrat això, i sense voler 

entrar a valorar qui té més pes o més raó, si el Col·legi 

d’Advocats, com deia el Sr. López, o si la Batllia o el 

Consell Superior de la Justícia, etc. A mi em sembla 

que quan escolto el Partit Socialdemòcrata és com si 

tota la culpa del que està passant amb el Codi de 
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procediment civil fos culpa del Govern. Quan en 

realitat el Partit Socialdemòcrata té la mateixa 

potestat que té el Govern d’entrar una proposició de 

llei d’article únic, de canvi d’entrada en vigor del Codi 

de procediment civil, com vostè va fer Sr. Rossell en 

el seu dia, però en canvi no ho ha fet. 

Ara, molts debats, molts diaris però coses concretes 

no en fan. 

A vostè li consta que tinguin intenció d’entrar una 

proposició de llei demanant ajornar aquesta entrada 

en vigor del Codi de procediment civil? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Sr. Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Doncs, efectivament a mi no em consta que hagin 

entrat cap proposta en aquest sentit. 

Sí que li he de manifestar, doncs, que com he dit amb 

anterioritat, que el que convé és que s’entrin 

propostes concretes i aquestes propostes concretes les 

podem debatre aquí. Aquí és el lloc on s’han de 

debatre. Aquí és el Consell General, és aquí on s’han 

de debatre les propostes. És clar, els pactes d’Estat tot 

això està molt bé de cara a la galeria, si em permeten 

l’expressió. Però jo penso que els nostres ciutadans i 

perquè la justícia funcioni, i és una opinió meva 

personal, penso que necessiten accions concretes, 

coses que els hi puguem aportar. 

I ara més que mai en l’administració de justícia, que 

avui en dia ja tenen els recursos, doncs, bé, els hem 

d’ajudar en això. Penso que és la nostra labor, els hem 

d’ajudar perquè puguin tenir aquests recursos, perquè 

puguin tirar això endavant i igualment, doncs, a tots 

els cooperadors de la justícia, tant siguin els advocats 

com els procuradors. Si no mala feina farem. 

O sigui, parlar per parlar està molt bé, és molt bonic, 

els mitjans de comunicació inclús vaig sentir que, en 

un mitjà de comunicació, que com és que existia un 

ministeri que es deia de la justícia quan en realitat, 

doncs, aquest ministeri no feia res per la justícia. 

Escolti, anem a veure. Vostès saben perfectament que 

la llei ens delimita i ens diu quines són les nostres 

competències. I dintre del marc de les nostres 

competències avui li acabo de mencionar, acabo de 

mencionar aquí a la sala, tot un seguit d’iniciatives 

legislatives per millorar la justícia. I per tant, també 

espero de la part del Consell General, de la part dels 

grups parlamentaris que també facin les aportacions i 

que portin accions concretes. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Sr. Enseñat vostè ha demanat la paraula i després Sr. 

López. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Jo volia demanar al cap de Govern si és coneixedor 

que per part de Ciutadans Compromesos, Liberals i el 

Grup Parlamentari Demòcrata vam tenir també una 

reunió amb el Col·legi d’Advocats i de quin va ser el 

resultat de dita reunió? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Efectivament i així se’m va reportar des del propi 

president del Grup Parlamentari Demòcrata que ja fa, 

diria, unes setmanes es va celebrar una reunió del 

Col·legi d’Advocats, precisament, doncs, per 

traslladar les mateixes preocupacions que entenc que 

a hores d’ara han traslladat al Partit Socialdemòcrata 

o el Grup Parlamentari Socialdemòcrata en la qual 

van assistir representants dels tres grups parlamentaris 

de la majoria. I no només es va fer aquesta reunió, sinó 

que tinc entès que es va arribar a un principi d’entesa 

al tomb d’aquesta reunió, en el sentit que acceptaven 

que pogués entrar en vigor el Codi de procediment 

civil durant l’1 de gener del proper any, tot i que calia 

potser valorar algunes modificacions puntuals que ells 

ja havien sotmès a través d’un informe i que el propi 

Ministeri de Justícia i Interior ja ha enviat als ponents 

redactors del Codi de procediment civil perquè s’hi 

puguin pronunciar. I en canvi es va acordar que la llei 

que automatitzarà tots els procediments de 

comunicació pel que fa a l’administració de justícia i 

als operadors de l’administració de justícia, es va 

pactar, a priori, que aquesta entrada en vigor fos més 

demorada i com a mínim esperéssim un any. 

Per tant, jo crec que malgrat el Sr. López avui ha 

volgut fer un exercici de monopolitzar el diàleg amb 

el Col·legi d’Advocats fent entendre que els altres 

semblaria que només ens relacionem amb el Col·legi 
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d’Advocats a través de titulars en els mitjans de 

comunicació. Jo crec que els fets demostren que no és 

així. Que aquestes reunions es mantenen des de fa 

molt temps no només amb el Govern, sinó amb els 

grups parlamentaris de la majoria i que hem estat 

capaços fins a dia d’avui d’avançar en un consens 

comú i, per tant, tenim molt particularment en 

compte el parer del Col·legi d’Advocats. 

Deixi’m molt breument, Sra. síndica, fer una reflexió 

més general. Jo crec que és important no parlar de 

l’estat de la justícia i d’aquest pretès pacte d’Estat com 

un bolet que sorgeix ara mateix o com una 

problemàtica o una resolució d’una problemàtica que 

tenim damunt de la taula ara de forma immediata. 

Jo crec que és important tenir un exercici retrospectiu 

i mirar tot el que s’ha fet en els últims 8 i 10 anys. I en 

aquest sentit jo no puc acceptar i, a més a més, crec 

que dir-ho d’aquesta manera no fa favor al Govern, 

però tampoc fa favor als grups parlamentaris 

majoritaris i de l’oposició, que no s’hagi fet res per la 

justícia. I en aquest sentit, jo vull recordar la tasca 

ingent que s’ha fet des del Govern, però no només des 

del Govern sinó també amb la col·laboració dels grups 

parlamentaris de la majoria i de l’oposició durant els 

últims 10 anys per proveir de millors mitjans jurídics, 

humans i materials a l’administració de justícia. 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Podria citar moltes lleis, des de la Llei del saig que va 

desjudicialitzar les execucions fins a la modificació del 

Codi de l’Administració, dues modificacions de la Llei 

d’arrendaments de finques urbanes, dos modificacions 

de la Llei qualificada del matrimoni, tres o quatre 

modificacions de la Llei qualificada de la Justícia, la 

modificació de la Llei de la jurisdicció administrativa 

i fiscal, tres o quatre modificacions del Codi de 

procediment penal, tres o quatre modificacions del 

Codi penal, la nova llei de jurisdicció de menors que 

vam aprovar, una nova seu de la Justícia que ha costat 

gairebé 20 milions d’euros, més batlles, més fiscals... 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

...més secretaris judicials. Per tant, quan valorem quin 

és l’estat en què es troba la Justícia, evidentment no 

està en un estat meravellós. Evidentment té 

problemes, els hem de reconèixer, els hem de detectar 

i hem de trobar-hi solucions. Però tampoc podem dir 

que no s’ha fet res durant tots aquests anys. I jo voldria 

trencar una llança, no pel Govern i no pel fet doncs 

de què jo com a ministre de Justícia vaig impulsar 

molts d’aquests canvis, sinó sobretot trencar una 

llança cap als grups parlamentaris de la majoria i de 

l’oposició que sempre em van donar suport en aquesta 

reforma ingent de l’Administració de Justícia.  

I volia tenir unes paraules especials per a dues 

persones del seu grup parlamentari ja que és vostè que 

fa aquesta pregunta. 

En la primera legislatura que vaig ser ministre, la Sra. 

Mariona González, i en la segona legislatura el Sr. 

Gerard Alís, amb els quals tots dos vaig trobar sempre 

mà estesa i plena col·laboració i suport en totes i 

cadascuna de les iniciatives legislatives que vam tirar 

endavant. 

Jo crec que hem de continuar per aquest camí i no 

intentant instrumentalitzar una qüestió tan important 

com la de la Justícia. I per tant Sr. López, sigui curós 

perquè la Justícia no són només els advocats. 

Evidentment els advocats són un actor 

importantíssim de l’Administració de Justícia... 

La Sra. síndica general: 

Acabi Sr. Espot si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

...però la Justícia no només són els advocats, són els 

advocats, són els procuradors, són els batlles, són els 

fiscals, són els secretaris judicials, són la resta de 

personal de l’Administració de Justícia, són els metges 

forenses, són els treballadors socials, és el servei de 

policia i sobretot la Justícia són els justiciables. I per 

tant les decisions que prenguem en aquesta Cambra i 

les decisions que impulsem des del Govern, sobretot 

han de tenir en compte l’interès del justiciable. I jo li 

puc garantir, i així ho vam convenir tots, inclosos els 

advocats, que el Codi de procediment civil és un 

revulsiu des de la perspectiva del procés civil per 

accelerar els procediments i per tant donar una 

resposta més satisfactòria al justiciable. I això quan 

vostè faci una moció, i millor que una moció, si fa una 

proposició de llei que serà molt més efectiva, tingui en 

compte això, que no només ha de satisfer l’interès dels 

advocats o d’alguns advocats... 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot acabi si us plau. 

El Sr. Xavier Espot: 

...sinó sobretot l’interès del justiciable que són els 

ciutadans d’aquest país. 



Diari Oficial del Consell General Núm. 19/2020 Sessió ordinària del dia 5 de novembre del 2020 

16 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. López, té la tercera repregunta. 

El Sr. Pere López: 

Sí gràcies Sra. síndica, però em deixarà també fer 

alguna intervenció al respecte... 

La Sra. síndica general: 

Li deixaré el mateix temps, no pateixi. 

El Sr. Pere López: 

Sembla que la intervenció ha superat una mica el 

minut per part del cap de Govern però en sembla que 

és un tema interessant, no ho retrec pas que el cap de 

Govern, a més ex ministre de Justícia doncs doni el 

seu parer sobre un tema tan important com el que 

estem debatent amb motiu d’aquesta pregunta. 

Ara em poso més a prop del micro. 

Doncs com anava dient, em sembla un intent de fer 

una caricatura per la seva part dir que nosaltres hem 

dit que no s’ha fet res per la justícia, perquè com vostè 

bé ha reconegut doncs ho vam treballar en les 

anteriors legislatures amb aquests projectes de llei, 

però justament pensant amb els justiciables el que sí 

que em costa entendre és que tinguin una distància 

tan gran amb quina és la situació real de la justícia. 

Perquè justament els justiciables són els que pateixen 

si tens un deute, si has de reclamar alguna acció, si 

tens algun conflicte societari, si hi ha algun 

impagament en temes familiars o de compensacions, 

són els que estan patint en el seu dia a dia. I aquesta 

és la realitat, la veritable situació del nostre sistema 

judicial que no és imputable per res. Els professionals 

que treballen, que vostè ha citat, ni els batlles ni els 

procuradors, ni els secretaris judicials però sí una greu, 

gravíssima manca de planificació per part del Consell 

Superior de la Justícia i per part d’aquells que també 

han nomenat unes persones que no han donat un 

resultat esperat en relació a la planificació necessària. 

I la situació és quina és. I la situació per molt que els 

batlles treballin, per molt que els advocats facin la 

seva feina, és molt dolenta. Els judicis s’eternitzen, la 

justícia quan és lenta deixa de ser justícia. Quan no 

arriba mai, encara deixa més de ser justícia i per tant 

la situació sap vostè perfectament que és per 

començar a reconèixer-la de manera seriosa. 

Justament per aquesta manca de planificació, per 

aquesta manca de recursos, per aquesta manca 

d’efectius, fa que un projecte de llei, que vostè va 

treballar i que es va aprovar amb els nostres vots, i que 

també l’ex conseller Alís va treballar, no es pugui 

aplicar en vigor de forma efectiva a partir del primer 

de gener. Això és el que diuen, perquè vostè Sr. 

ministre diu que ha parlat amb el Consell Superior de 

la Justícia. Però si per alguna cosa escacés aquest 

Consell Superior de la Justícia és per no parlar amb els 

batlles, amb les persones que tenen a sota de la seva 

gestió. No ha parlat amb les persones que tenen 

d’aplicar aquest projecte de llei. I en aquest sentit, 

després de la trajectòria de l’actual Consell Superior 

de Justícia, deixi’m que li digui que nosaltres no 

considerem en aquest moment un interlocutor vàlid 

al Consell Superior de la Justícia després de què som 

on som per la seva manca de planificació i per la seva 

manca de fer les coses ben fetes. 

Tornant al tema del col·legi d’advocats, si demà té 

una reunió vostè Sr. ministre, Sr. cap de Govern, li 

explicaran la realitat de quina és la proposta del 

col·legi d’advocats Jo no hi he volgut entrar perquè 

sabia que tenia aquesta reunió entre altres coses, no 

només demanen l’ajornament per manca de recursos, 

a més la consideren inaplicable perquè hi ha uns 

quants procediments que no estan descrits i hi ha unes 

quantes mancances greus per la seva aplicació. Però 

en tot cas demà, ja que sembla que la informació des 

dels grups parlamentaris de la majoria, el cap de 

Govern no ha estat del tot complerta, i no vull dir que 

no hagi sigut adequada, demà ho coneixerà vostè en 

primera persona que no només entenen que no hi ha 

els mitjans per fer-ho, com diuen els batlles i els 

secretaris judicials, sinó que a més creuen que hi ha 

una sèrie de mancances que no són enormes, però 

importants de qüestions que s’han de resoldre sí o sí 

amb un canvi de llei o amb un ajornament de llei. 

Per tant, nosaltres podíem presentar una proposició 

de llei, entenem que una moció supleix aquesta 

potestat. Si els consellers generals no volen ajornar 

aquesta entrada en vigor, ho decidiran el proper 

dijous, doncs no s’ajornaran. Cadascú serà 

responsable del seu vot, cadascú serà responsable, 

cadascú tindrà la informació per fer-ho, insistim amb 

una via oberta que no forci doncs aquesta votació, que 

potser fins i tot pot ser incòmoda per alguns 

consellers. Assentar-nos conjuntament per poder 

analitzar entre tots i no tenir informacions 

asimètriques en relació a aquesta entrada en vigor. Li 

proposo Sr. cap de Govern una reunió, tenint el 

col·legi d’advocats al davant perquè vostè no tingui la 

mateixa informació que tinc jo o que té el nostre grup 

parlamentari en relació a les opinions que té el col·legi 

d’advocats. O si vol podem parlar amb alguns 

responsables de la Batllia o d’alguns altres poders 

judicials per saber què és el que realment pensen 

d’aquesta entrada en vigor. 

Gràcies. 
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La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López: 

Entenc Sr. Espot que vol respondre i hauríem d’anar 

tancant el debat perquè l’he deixat continuar vist que 

semblaven interessats en el tema, però estem trencant 

el ritme de les preguntes. Per tant... 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí Sra. síndica. Intentaré ser breu però crec que ha fet 

unes consideracions el Sr. López que mereixen ser 

respostes.  

En primer lloc jo crec que no es pot erigir amb corretja 

de transmissió ni del col·legi d’advocats, ni encara 

menys del personal que forma part de l’Administració 

de Justícia perquè si ell ha tingut una reunió amb ells 

ara fa poc temps, li puc garantir que tant el ministre 

de Justícia i Interior com jo mateix, com els grups 

parlamentaris de la majoria fa moltes setmanes, molts 

mesos i molts anys que treballem amb successives 

juntes de Govern del col·legi d’advocats i amb els 

representants de l’Administració de Justícia. 

Jo crec que s’han de mesurar molt bé les paraules Sr. 

López i especialment en el seu lloc de responsabilitat. 

Jo crec que un òrgan constitucionalment reconegut i 

degudament nomenat, encara que potser que les 

persones que en formin part a vostè no li agradin, dir 

que no el considero un interlocutor vàlid, ho trobo 

fora de cafè. Què pensaria vostè si el senyor 

Casadevall sortís en un article d’un mitjà de 

comunicació i digués que per a ell el Consell General 

no és un interlocutor vàlid o el Govern no és un 

interlocutor vàlid. Jo crec que tots ens rascaríem els 

vestíbuls. 

Per tant, anem en compte perquè precisament si el 

que volem és iniciar un treball de mà estesa, de diàleg, 

d’intentar trobar solucions als problemes efectius que 

té l’Administració de Justícia, i és evident que té 

problemes, i és evident que tindria molts més 

problemes si no haguéssim fet totes les reformes que 

hem fet, però tot i així continua tenint problemes. Jo 

crec que no és un bon principi començar dient que 

aquí ho fem mocions o si no fem mocions a canvi 

d’això, retiraran o no faran, no sé, no he acabat 

d’entendre ben bé la transacció que ens proposava. I 

d’altra banda dir-li amb un dels pilars bàsics 

d’aquestes converses que hem d’entaular que ja abans 

d’assentar-se no és un interlocutor vàlid. Per tant, 

siguem curosos amb tot plegat i no pateixi que 

nosaltres tenim molt clar que l’Administració de 

justícia requereix solucions als problemes que té, fa 

temps que ens hi hem posat a treballar i continuarem 

treballant però no creiem que la fórmula d’un pacte 

d’Estat que és més una reflexió a llarg termini sigui la 

bona fórmula per intentar trobar aquestes solucions. 

L’Administració de justícia el que necessita són 

solucions imminents i immediates i precisament 

l’entrada en vigor del Codi de procediment civil, que 

agilitzarà molt els processos civils, és una de les claus 

de volta... 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

...de l’agilització, com li deia, dels processos civils i no 

és el problema. 

Si ho volem convertir en el problema ho convertirem 

en el problema perquè evidentment això és profecia 

auto complerta. Però, li puc garantir que el Codi de 

procediment civil que és un text que es va treballar i 

consensuar amb totes les parts assentats al tomb d’una 

taula és un bon text i és un text que ha d’entrar en 

vigor precisament per intentar trobar solucions i per 

intentar accelerar molts dels processos que tenim 

actualment damunt de la taula. No ho convertim en 

el problema quan precisament és la solució. 

Crec que val la pena, de vegades, mirar exemples de 

dret comparat. Miri les discussions que hi van haver a 

Espanya l’any 2000, o tot just abans de l’any 2000 que 

va entrar en vigor la nova Llei d’enjudiciament civil, 

que va introduir també el principi d’oralitat en els 

procediments, que va ser un revulsiu i un canvi 

radical. Els col·lectius, fins i tot més que aquí, perquè 

no només els advocats sinó el propi col·lectiu judicial, 

estava en peu de guerra. Per què? Perquè era un canvi 

enorme, canviava la forma de procedir, la forma de 

treballar, en les coses s’havia d’improvisar molt més, 

no es podia treballar com sempre s’havia treballat i 

tothom deia que això seria un desastre i, en canvi, si 

vostè pregunta ara als advocats, als procuradors, als 

jutges, als fiscals espanyols... 

La Sra. síndica general: 

Acabi Sr. Espot, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

...què en pensen? No tornarien mai al sistema antic. 

Jo crec que a la vida també hem de ser una mica 

valents, i els que tenim llocs de responsabilitat, des de 

la majoria, des del Govern, des de l’oposició de 

vegades hem d’estar una mica per damunt i esperonar 

aquesta valentia pel bé i l’interès general, i com li deia 

abans, del justiciable. 

Gràcies Sra. síndica. 
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La Sra. síndica general: 

Sr. López, i ara sí que hauríem de fer el darrer torn. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Jo crec, Sr. Espot, en la seva darrera intervenció 

resumint que, i falta acabar d’entendre, quina és la 

veritable situació de l’Administració de justícia i jo 

miro de mesurar les meves paraules. Però, és clar, 

vostè em parla d’una bona llei, d’uns bons 

procediments que jo no li he discutit... és que ho he 

dit en la meva intervenció, i ho hem dit per activa i 

per passiva. Quan li hem demanat a l’exconseller 

Gerard Alís, i primer secretari del partit, sobre aquesta 

llei sempre ho ha dit i sempre ho ha afirmat, el que 

estem dient és que donat els canvis que hi ha 

justament ara a la Batllia: batlles en formació, 

secretaris judicials vacants que s’han de convocar i 

altres circumstàncies, aquesta llei no és un bon 

moment per aplicar-la i, en aquest sentit, vostè si vol 

l’emplaço perquè no m’ha contestat la pregunta i si 

em permet i m’escolta un segon només perquè sembla 

difícil d’entendre -i nosaltres no fa tants dies que vam 

fer la reunió amb el Col·legi d’advocats- doncs, que hi 

hagi aquestes discrepàncies. Li proposo que fem una 

reunió conjunta on estiguem plegats amb tots els 

representants del poder judicial, jo no discuteixo que 

evidentment hi hagi el Consell Superior de la Justícia 

però vull que també hi siguin els representants de les 

batllies i els representants dels altres estaments 

judicials que treballen en la seva aplicació pràctica. 

Perquè si estem tots en la mateixa reunió, si tots 

compartim aquesta informació com per exemple la 

informació relativa a què hi ha alguns procediments 

que no estan descrits i que, per tant, a l’entendre del 

Col·legi d’advocats que a més va fer un comunicat en 

aquest sentit la llei actualment, a més a més, és 

inaplicable en alguns dels seus aspectes. Per tant, per 

no discutir de coses que finalment a l’altra banda 

sembla que hi ha un cert consens, li proposo si accepta 

de mantenir aquesta reunió conjunta més enllà de la 

reunió que tenen vostès demà amb el Col·legi 

d’advocats. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. López. 

Sr. Rossell. 

El Sr. Josep Maria Rossell: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Doncs, efectivament demà tenim aquesta reunió amb 

el Col·legi d’avocats. Com no pot ser d’una altra 

manera i vista la seva petició el que farem és fer el 

retorn d’aquesta reunió, explicar-li exactament que és 

el que ens han dit, em comprometo personalment a 

trucar-lo i a explicar-li exactament el que ens han dit. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

Permeti’m que els agraeixi el to cordial i educat al 

debat. Fa més fàcil de seguir-lo. 

Pregunta número 3. 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Judith Salazar 

Álvarez, consellera general del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 27 d’octubre del 2020, relativa a les 

mesures previstes pel Govern per als 

establiments de restauració, més 

concretament, amb el registre diari escrit dels 

usuaris d’aquests establiments. 

Fou registrada amb el número 852 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 86/2020, del 27 d’octubre. 

En relació a aquesta pregunta informar-vos que ha 

estat retirada a petició del M. I. Sr. Pere López, 

president del Grup Parlamentari Socialdemòcrata per 

comunicació d’avui 5 de novembre del 2020. 

Pregunta número 4. 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Susanna Vela, 

consellera general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 27 

d’octubre del 2020, relativa a l’aplicació 

telefònica per rastrejar casos de Covid-19. 

Fou registrada amb el número 853 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 86/2020, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Susanna Vela. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sra. síndica. 

Pregunta que es formula al Govern relativa a 

l’aplicació telefònica per rastrejar casos de la Covid-

19. 

Vistes les notícies aparegudes als mitjans de 

comunicació sobre el desenvolupament d’una 
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aplicació per a telefonia mòbil per rastrejar casos de 

Covid-19. 

Es demana: quins han estat els motius que han portat 

al Govern a triar una aplicació mòbil amb la base de 

les empreses informàtiques d’Apple i Google? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Respon pel Govern, el Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, potser per entrar en context explicaria més o 

menys que a l’inici de la pandèmia, durant el mes de 

març, es va identificar la necessitat, o almenys valorar 

la necessitat, com a eina complementària al rastreig 

manual, no pas per substituir-lo sinó és un 

complement que arriba una mica més enllà, a 

encomanar a la Fundació Actuatech a avaluar 

alternatives existents que en aquell moment estaven 

sortint sobre eines de rastreig individual. 

Es va trobar que en aquell moment no hi havia una 

homogeneïtat en eines ni protocols, hi havia molts 

dubtes tecnològics i també hi havia molts dubtes sobre 

el tractament de les dades recollides. 

Posteriorment apareixen diverses funcionalitats però 

potser la més estesa va ser una, això va ser durant el 

mes de juny aproximadament -maig o juny-, una 

iniciativa feta entre Apple i Google que necessitava 

d’una funcionalitat desenvolupada per a cada país. 

Era un Codi API amb mesures de seguretat i 

confidencialitat i era una funcionalitat amb la que no 

es compartien dades. Aquesta funcionalitat Apple i 

Google en aquell moment van entrar diversos països i 

la van adoptar com a eina de rastreig, complementària 

de rastreig, com van ser per exemple Suïssa, Espanya 

en una prova pilot que es va desenvolupar a la 

Gomera, Alemanya i Itàlia, bàsicament perquè n’hi ha 

més però aquests serien els més fonamentals però hi 

ha una funció d’Apple i Google. 

No va acabar de funcionar gaire bé, de fet, el nivell de 

descàrregues va ser baix concretament amb la prova 

espanyola va ser inferior al 10% i quasi tots els països 

amb excepció d’Irlanda amb un 38% -que també 

estava en aquest projecte- i Islàndia amb un 40%. S’ha 

de dir que aquests països van incentivar la utilització 

a la descàrrega d’aquesta aplicació. 

Bé, nosaltres entrem en contacte a través de la 

Comissió digital i de la dada per Actuatech, s’entra en 

contracte amb Apple i Google per valorar també la 

possibilitat de què ens adherim a aqueta aplicació 

desenvolupant la funcionalitat pròpia que havia de 

desenvolupar el nostre país. 

Es fan durant l’agost, es reben diverses ofertes per 

desenvolupar aquesta funcionalitat pròpia però 

posteriorment i molt de pressa, pràcticament a finals 

d’agost o primers de setembre, surt la notícia de què 

Apple i Google despleguen una funcionalitat que 

supliria les aportades per les aplicacions de cada país. 

El 22 de setembre, l’equip tècnic proposa al ministeri 

invertir esforços en adquirir la funcionalitat Apple i 

Google, un cop estigui disponible, cosa que encara no 

ho està. Per quines raons? Doncs, perquè hi ha més 

garanties d’interoperabilitat amb els altres països i 

amb les persones que s’hi adhereixin per optimitzar 

recursos econòmics i humans. 

En el cas del cost no hi ha cap cost, doncs és una 

branca de solidaritat per la lluita contra la Covid 

d’aquestes dues empreses i per tant seria el mateix del 

que han gaudit aquests països durant aquests temps 

sense un cost afegit per desplegar la funcionalitat 

pròpia del país. 

Com a garanties, cap dada pot sortir del sistema de 

salut d’Andorra. Òbviament cap dada que s’aporti al 

sistema de salut no pot sortir. La funcionalitat no 

registra, transmet ni tracta cap dada personal. De fet, 

el fet d’informar el positiu és voluntari i l’ha de fer el 

propi individu. És a dir, aquest seria una mica el 

context general. 

També s’ha de dir que això s’ha de treballat amb 

reunió amb el director de l’Agencia de Protecció de 

Dades i aquest només va suggerir que òbviament 

aquestes dades no podien sortir, les que es bolquessin 

sobre el sistema de salut, no podien sortir del país, 

òbviament. 

Gràcies Sra. síndica en principi no em queda res més. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Benazet. 

Per la rèplica Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sr. ministre per les explicacions. 

Fa escaig un mes que ens vam assabentar que 

finalment no hi hauria aquesta app pròpia per 

rastrejar els casos de Covid, sinó que Govern 

apostava, com bé heu explicat, per l’aplicació que 

estan elaborant les companyies Google i Apple. 

Sempre hem sabut des del mes de març que s’estava 

apostant per fer un aplicatiu d’Andorra i sempre o jo 

almenys m’havia preguntat per què era un tema 

agosarat sabent el costos que és tirar endavant 
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projectes de recerca d’aquesta envergadura. Però bé, 

des d’Actuatech es va dir que això es podia fer des 

d’Andorra i que, per tant, s’hi posaven tots els 

recursos i totes les persones necessàries per tirar-ho 

endavant. 

Fins i tot van haver-hi dos emprenedors, dos 

andorrans, que estan treballant, si no m’equivoco, a 

Estats-Units, perquè volien apropar una iniciativa que 

es deia Covid Safe Paths que estava sorgida a Estats-

Units per part de l’Institut de Tecnologia de 

Massachusetts. Per tant, semblava que aquesta seria 

la solució més fàcil per Andorra. Una solució com bé 

heu dit, doncs, que garantia la preservació de les 

dades i tot el tema de la privacitat de les persones que 

voluntàriament se la volguessin descarregar. 

Van passar aquests mesos i finalment ens trobem que 

això decau i apostem per aquesta aplicació que està 

en fase ja... jo em pensava que ja estava acabada, per 

part d’Apple i Google. 

Llavors, jo el que us voldria demanar, s’han implicat 

molts recursos? És a dir, des d’Actuatech, 

evidentment, del Govern, quants recursos s’hi han 

posat, s’hi han destinat, quantes persones hi han 

treballat? Perquè penso que és un temps preciós que 

haguéssim pogut esmerçar, doncs, formant part 

d’algun equip de treball, doncs, europeu, americà, 

potser també, no sé, per poder tirar endavant una 

aplicació que pogués estar ara, si més no, un aplicatiu 

en fase de prova. 

D’altra banda, l’altre dia escoltava el director 

d’Actuatech i deia que a la tardor s’havia de fer una 

primera prova amb aquesta aplicació, però que se 

sàpiga, doncs, encara aquesta aplicació no deu ser 

possible. 

Per tant, voldria demanar quants recursos s’hi han 

esmerçat i per què de bones a primeres no es va 

decidir, doncs, apostar per formar part d’un equip de 

treball més gran que donés moltes més seguretats a 

nivell de valorar quina era l’aplicació millor amb tota 

la seguretat. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

És el temps de dúplica Sr. Benazet i li’n queda molt 

poc. Té un minutet per respondre. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé es va valorar tècnicament que la fórmula més 

adequada donada la interoperabilitat entre països era 

la que més impacte tingués a Europa, i que era aquesta 

aplicació Apple i Google amb la funcionalitat 

desenvolupada pel país, funcionalitat que com he dit 

després, en aquests moments no és necessària. I es va 

rebre algunes ofertes de desenvolupament entre 90 i 

120.000 euros però finalment no es va utilitzar cap 

d’aquestes ofertes, com he dit. I els recursos que s’hi 

van dedicar, doncs, a nivell econòmic no però amb 

hores de treball, suposo que sí que els hi podríem 

aportar, perquè tampoc tinc aquí les hores de treball 

que va dedicar-hi Actuatech en aquesta funcionalitat. 

D’altra banda puc dir-li que s’ha treballat en diversos 

països, s’ha treballat amb Espanya, s’ha treballat amb 

Suïssa, s’ha treballat amb moltes opcions. Pensem que 

Andorra és un país on tenim molt turisme i també ens 

interessa una aplicació en relació amb les altres. 

De totes maneres hem tingut una mica de decepció 

quant als resultats d’aquestes aplicacions, que com 

hem dit no és més que una ajuda al rastreig i té una 

poca adhesió i uns pocs resultats a nivell de tot el 

món. Per tant, hem optat per ser prudents per no 

tirar-nos a la piscina en cap projecte que després 

pogués fracassar i valorar-ho molt bé. 

En el nivell d’adhesió que hi ha actualment en els 

països del nostre entorn, això no ens hagués servit 

absolutament per res. Per tant, aquesta és una mica la 

posició de prudència, de buscar la millor aplicació, la 

més segura i la que tingui més interoperabilitat amb 

els països veïns. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Primera repregunta Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Reprenent les paraules que heu dit ara Sr. ministre, 

en el tema d’aquesta és una aplicació i he entès que és 

una aplicació que complementa els rastrejadors físics, 

és a dir a les persones. Llavors, quin nombre de 

persones s’haurien de poder descarregar aquesta 

aplicació perquè realment sigui efectiu? Perquè com 

bé heu dit, hi ha molts països del nostre entorn que 

això no ha funcionat, suposo que perquè no dona 

suficients garanties de seguretat als ciutadans perquè 

s’ho puguin descarregar. 

Per tant, quin tant per cent seria el necessari? 

I després saber si Govern té alguna intenció, doncs, de 

fer algun tipus de campanya perquè la gent es pugui 

descarregar, doncs, aquest aplicatiu amb tota la 

seguretat. 
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Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Encara no està en disposició. És probable que estigui 

en disposició entre la segona quinzena de novembre. 

El que es considera necessari perquè sigui d’ajuda no 

és la descàrrega sinó l’autorització d’un 60% de les 

persones d’una població, i no hi ha arribat ni Islàndia. 

Per tant, per això ens ho prenem amb molta cautela i 

hem esmerçat, doncs, prudència en lloc de recursos, 

perquè, com he dit, no hem vist que això acabi de 

funcionar d’una manera molt clara. 

També he de dir que és una eina de recolzament al 

rastreig. És a dir, arriba moltes vegades allà on no 

arriba el rastrejador per oblit de la persona que és 

rastrejada, ens diu amb qui hem estat, per exemple, a 

la cua de la compra o amb qui hem estat en un lloc o 

en un restaurant. És a dir, no ens diu amb qui hem 

estat, el nostre mòbil ens diu, doncs, miri vostè ha 

estat en contacte tal dia durant tanta estona amb una 

persona que era positiva. Aleshores ets tu que has de 

bolcar aquesta informació, en tot cas, al sistema 

sanitari, posar-te en contacte amb el teu metge 

referent o amb l’autoritat pública en salut per poder, 

doncs, seguir el camí i les recomanacions que 

t’indiquin. 

Per tant, com he dit, les descàrregues que s’han 

efectuat en els diversos països han sigut insuficients. 

Òbviament, si al final, doncs, adquirim aquesta 

aplicació, com he dit, sense cost, estarà acompanyada 

d’una campanya que creiem que en el nostre cas, en 

el cas d’Andorra, amb la gran corresponsabilitat i 

adhesió a les iniciatives que s’han fet des del Govern 

per lluitar contra la Covid, creiem que podem tenir 

una molt major acceptació que aquests països que he 

nombrat. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Segona repregunta Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Referent al tema de la interoperabilitat, feia pocs dies 

que la Unió Europea ha adoptat una sèrie de mesures 

per reforçar la preparació a la resposta a la Covid-19. 

I pel que fa a les aplicacions de telefonia mòbil estan 

treballant amb un sistema on tots els països es podran 

vincular a través d’una passarel·la, que és una cosa 

molt complicada que ara no explicarem, però sí que es 

poguessin vincular les aplicacions que cada país té, 

doncs, les que ja estan funcionant, les italianes, les 

irlandeses, amb aquesta passarel·la que està 

preparant, doncs, la Unió Europea. 

M’agradaria saber si el grup de treball que està 

treballant de l’App, té aquesta possibilitat en cartera? 

És a dir si podríem també formar part d’aquesta 

passarel·la encara que no formem part de la Unió 

Europea? Però, és clar, per tots els turistes que rebem 

i les persones que ens moguem per tot el continent 

europeu, no estaria malament, doncs, de poder 

establir també aquest link amb aquesta passarel·la que 

la Unió Europea està desenvolupant. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Sí, em consta. La comissió digital liderada per 

Actuatech va tenir reunions amb la Comissió Europea 

i ens vam trobar amb dificultats per la inexistència 

d’un marc jurídic, doncs, que ens poguessin acceptar, 

que ens poguessin encaixar amb aquest dispositiu 

europeu. 

Per això també s’intenta anar a aquella aplicació que 

tingui més impacte dintre del que és el territori 

europeu que és Apple i Google, i que a més a més 

sembla que sembla que serà més fàcil de descarregar-

se com App per part de la gent que l’utilitzarà. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Alguna repregunta més... 

Sra. Vela, sí en té dos més si vol. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

O sigui, entenc que no ho podem fer perquè no hi ha 

una normativa que ens emmarqui, que és una 

normativa de caràcter de dades personals, però la 

nostra llei doncs ha d’acabar de desenvolupar-se, s’ha 

d’acabar de modificar. 
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Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez Benazet: 

Sí, no exactament sinó perquè no en som membres. 

Es va treballar amb afers europeus i el fet de què no 

en som membres no té Europa un marc jurídic que 

permeti que s’integri un país no membre de la UE, 

amb tot i que s’ha portat una negociació al respecte 

però no existeix aquesta possibilitat. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs bé amb totes les explicacions esperarem doncs 

ben aviat la proposta que des de Govern i 

ACTUATECH que es pugui fer sobre aquesta 

aplicació, i sobretot demanar a aquestes grans 

empreses Apple i Google doncs totes les garanties 

possibles en el tractament de dades, que he entès que 

no tracten dades, però evidentment a nivell 

informàtic els problemes que podem trobar són molt 

amplis i per tant demanarem totes les garanties que 

aquestes dos companyies donin al nostre Govern per 

l’aplicació d’aquesta App i perquè la ciutadania, qui 

vulgui doncs les utilitzi amb totes les garanties del 

món. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Li puc fer un aclariment sobre la consideració de les 

dades personals. Les solucions de rastreig no centren 

la seva funcionalitat en les dades de caràcter personal 

sinó que recolzen intercanvi de balises, Tokens, 

justament amb la finalitat de garantir un anonimat en 

qualsevol intercanvi d’informació. La diferència 

d’altres protocols com el centralitzat, aquesta és una 

de les bondats del protocol estàndard utilitzat per 

Google i Apple. També si bé és cert que quan un 

individu es constata com a positiu de Covid-19, té 

l’opció de notificar els serveis de salut. La seva 

condició és una notificació voluntària i seguint 

instruccions al respecte. La notificació cap a la seva 

xarxa de contactes es segueix fent sempre de forma 

anònima. El tractament de qualsevol informació 

personal sempre és dins del context dels serveis de 

salut, en aquest cas serien els andorrans. En aquest cas 

es traslladaria aquesta informació fora dels sistemes de 

salut actuals. I afegir que s’han mantingut també 

converses amb el director de l’Agència de Protecció 

de Dades al respecte, i l’única restricció ha estat que 

en el supòsit que es donés algun tipus de tractament 

de dades personals, aquestes haurien d’estar ubicades 

a Europa per tal de garantir el marc regulatori. En cap 

cas aquestes haurien de residir a Estats Units. Fa 

referència a la sentència del cas SCHREMS. 

De totes maneres ni haurem de compartir-ho amb 

Europa, és una tècnica que l’únic que t’avisa per 

aquesta tecnologia de Tokens que tu has estat en 

contacte tal dia amb una persona anònima que t’ha 

pogut contagiar, i aleshores és quan et poses al nivell 

de disposició del sistema sanitari. 

Moltes gràcies Sra. Vela, i moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Martínez Benazet. 

Alguna repregunta més per part d’algú... 

Pregunta número 5. 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 27 

d’octubre del 2020, relativa a l’estratègia del 

Govern per a fer front a la pandèmia de la 

Covid-19. 

Fou registrada amb el número 854 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 86/2020 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jordi Font Mariné. 

El Sr. Jordi Font: 

Gràcies. 

La pregunta que es formula és en relació a l’estratègia 

per fer front a la pandèmia de la Covid-19. 

Pensem que el Govern en aquesta pandèmia 

coincideix amb nosaltres amb què el problema és un 

problema d’Estat i que afecta a tota la ciutadania. I 

per això demanem: 
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Quina és l’estratègia que Govern creu que és la més 

escaient per portar a terme i per assolir, com nosaltres 

pensem, que tots els col·lectius i totes les persones es 

sentin, ens sentim, co-partícips i passin, o passem, a 

formar part de la solució i no siguin, o no siguem, 

únicament els actors del problema? 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Respon pel Govern, Sr. Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Sí gràcies Sra. síndica. 

Bé, intentaré respondre de la forma més concreta 

possible aquesta pregunta que gairebé podríem dir que 

és filosòfica, però suposo que conforme ens anem 

endinsant en les repreguntes, anirem concretant. En 

tot cas jo crec que el Govern ha repetit per activa i 

per passiva i una vegada més ho direm sense embuts i 

a més a més amb molt de gust perquè és així, que 

finalment és gràcies a la implicació, és gràcies al 

comportament cívic, a la solidaritat dels ciutadans i 

de les ciutadanes que estem en fase de poder superar 

aquesta crisi, malgrat doncs que a vegades hi han 

hagut moments d’extrema dificultat malgrat ara 

estem passant per un altre moment d’extrema 

dificultat, estic ben convençut doncs que aquesta crisi 

la superarem. Evidentment farà estralls i les 

conseqüències econòmiques i socials les patirem 

durant molt de temps, però si som capaços de superar-

la i n’estic convençut és gràcies sense dubte i per 

damunt de tot, aquesta implicació, aquest 

comportament cívic i aquesta solidaritat que estava 

dient. 

Sempre hem posat de relleu que en moments 

particularment com l’actual, el que cal és empoderar 

tots els ciutadans i totes les ciutadanes del nostre país 

amb una comunicació bidireccional, de forma 

proactiva, sense ambigüitats, amb transparència, i 

crec precisament que si un principi ha imperat durant 

tota aquesta crisi és el de la solidaritat, tant de les 

persones a nivell individual o col·lectiu, de les 

institucions, de les associacions, de les entitats de les 

empreses d’aquest país que han col·laborat d’una 

forma o d’una altra a intentar anar sortejant i superant 

aquesta emergència sanitària.  

Per tant, per respondre de forma concreta a la seva 

pregunta, entenem i suposo que ja s’esperava que li 

contestaria això, que l’estratègia perquè els ciutadans 

i les ciutadanes d’aquest país no només se sentin 

actors del problema sinó que se sentin part de la 

solució, és aquella estratègia que creiem doncs que 

encertadament el Govern ha anat implementant des 

del principi de la crisi sanitària. El que deia, 

comunicació, transparència, implicació, pedagogia i 

evidentment doncs no se li escapa que en tot aquest 

camí tortuós, hem comès alguns errors. No tenim cap 

mena de problema en reconèixer-ho, però dels errors 

també s’aprèn i per tant doncs cada cop que hem anat 

ensopegant doncs hem intentat la propera vegada fer-

ho una mica millor. Però en tot cas, sempre prenent 

en compte que els ciutadans i les ciutadanes d’aquest 

país són part de la solució i han de ser tractats com a 

tal. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Espot. 

Per la rèplica, Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí, gràcies. 

Miri, entenc perfectament que vostè hagi pressuposat 

l’esperit de la pregunta, d’aquí a què sigui filosòfica no 

m’hi atreviré perquè no n’he fet mai, ni tan sols quan 

anava a estudi de filosofia, però bé. 

A veure, és dins del marc més estricte del que ens 

autoritza la reglamentació que aquesta pregunta es 

formula de control a Govern, i a pesar de tot el que 

vostè ha dit, que em sembla molt bé, vostè ha parlat 

del que ha passat fins avui, i a mi el que em preocupa 

no és el que ha passat fins avui sinó el que comença a 

partir de demà, que ja ha començat. 

També voldria deixar clar que l’esperit que ens anima 

no és censurar els possibles errors que hagin comès, 

perquè segur que n’han comès. Però no és aquest 

l’esperit de la pregunta ni molt menys. Això no ens 

interessa. 

El que nosaltres ens interessa és poder saber, poder 

aportar, poder ajudar, poder tranquil·litzar, poder 

buscar el millor per a tothom i això també deixant clar 

que no tenim cap a priori ni quasi cap línia vermella. 

N’hi ha alguna que crec que la compartirem, per això 

l’exposaré. Que és que aquestes línies vermelles siguin 

la transparència, la justícia i la solidaritat. Perquè per 

afrontar aquest problema si no ens posem d’acord en 

aquests tres criteris, penso que no farem cap favor a la 

ciutadania. 

Nosaltres no sabem i suposo que vostès tampoc si 

aquesta segona onada de la pandèmia serà l’última, 

ojalà fos així però no ho sabem. 

Del que nosaltres estem convençuts és que després 

d’aquesta onada començarà una forma de pandèmia 

que al nostre entendre segurament serà molt més greu 
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que la que hem tingut fins ara, que serà l’efecte 

econòmic de tota aquesta pandèmia, que segurament 

anirà barrejat encara amb alguns efectes mèdics i 

clínics, però l’econòmic a partir d’ara l’haurem de 

tractat quasi bé tant seriosament com la pandèmia en 

si mateixa. 

Nosaltres el que voldríem al nostre entendre, per 

combatre aquesta mala situació que es trobarà el país, 

i crec que amb això coincidirem, potser no amb les 

fórmules però amb l’esperit, és que de manera serena, 

de manera didàctica, de manera inclusiva, de manera 

pensada i sense a prioris, establir una estratègia 

consensuada perquè tota la gent d’aquest país sense 

excepcions... sense excepcions, insisteixo, puguin 

continuar a viure, a dormir, a treballar, a menjar i a 

gaudir i tantes altres coses com podien fer abans de la 

pandèmia, i estem conscients de què això no serà a 

l’endemà però que hi haurà un termini que ens 

haurem de fixar per aconseguir això. 

Ja he dit abans que ens hem de deixar d’a prioris i aquí 

els a prioris en aquest país, en un país tan petit on les 

interrelacions són tan freqüents és molt greu, i més 

quan intentes solucionar problemes. 

És a dir, aquí hauríem de defugir d’aquella faula de La 

Fontaine que citava l’altre dia el Sr. Alís de “La cigale 

et la fourmi” i sobretot del que ell no va dir, que és: “Et 

bien dansez maintenant”, no, això no ens ho podem 

permetre en aquest país, en aquest país hem de ser 

tots solidaris i tothom s’haurà de responsabilitzar del 

futur de tothom. 

Aquesta estratègia a nosaltres ens agradaria -i aquí 

faré un símil al que jo conec i no a la filosofia. Ja veurà, 

Sr. cap de Govern, que és molt distant de la filosofia,  

 al que són uns equips de rugbi i sobretot als equips de 

rugbi de finals del segle passat quan encara el 

professionalisme no havia envaït aquest esport. 

En un equip calia tenir tot tipus de jugadors, tothom 

tenia cabuda: els molt alts, els molt grossos com jo, els 

molt hàbils, els molt menuts, els molt ràpids, els molt 

astuts, els molt àgils, etc., etc., etc. Això és ben bé la 

imatge de la nostra societat. Però, tots érem 

conscients que les nostres habilitats, per molt bones 

que fossin, eren específiques amb una de les qualitats 

en general, i sense les qualitats de tots els altres 

difícilment les podríem dur a terme. 

Nosaltres també pensem que l’equip que hagi 

d’establir aquesta estratègia tindrà de comptar o 

tindrà de buscar solucions a aquest esperit, és a dir, 

que els àgils, els hàbils... no repetiré tot això, formen 

part de la solució i que tots ells podran aportar coses i 

a tots ells els haurem d’involucrar en aquesta solució. 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Caldrà molt diàleg, molta pedagogia, molta 

insistència, convenciment i encara més diàleg. 

Recordo també, a exemple de com s’ha d’anar a 

buscar la gent que participi en aquesta sortida de la 

pandèmia que no sé com s’haurà d’estructurar -que és 

això el que jo demano a veure si vostès tenen pensada 

alguna cosa. Jo recordo quan teníem mancança de 

jugadors en aquests equips de rugbi que li citava 

abans, anàvem a veure a qualsevol ciutadà d’aquí del 

país i li dèiem: “Escolta, ens has de venir a ajudar... que 

tu... que tal”-“Home, però jo no soc gros, no soc fort, no 

soc no sé què...”. Però, era tan important aquell jugador 

com tots els altres i quan formava part de l’equip, 

formava part de l’equip a l’igual que tots els demés. 

Jo repeteixo, cal diàleg, pedagogia, insistència, 

convenciment i una gran dosi de generositat. Només 

així, crec jo, podrem fer front a possibilitats d’èxit, a 

aquest problema que no és única i exclusivament 

d’alguns sinó que és un problema d’Estat i l’Estat som 

tots els que som aquí... Aquí al país. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Ja està Sr. Font... 

El Sr. Jordi Font: 

He acabat. 

(Se sent riure) 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. Pensava que no. 

Sr. Espot, per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Bé, jo segueixo pensant que la seva rèplica és molt 

filosòfica i quan li he dit abans que la seva pregunta és 

filosòfica i quan li dic ara que la seva rèplica és 

filosòfica, no s’ho prengui en cap cas com una crítica, 

al contrari. Jo penso que de tant en tant traslladar 

valors humanístics i parlar de filosofia, o de literatura 

com ha fet, o d’esports en aquesta Cambra fins i tot 

quan estem parlant d’una crisi sanitària penso que és 

bo. Al final són elements que també ens ajuden en 

aquest procés de reflexió i en aquest procés d’entesa 

mútua. 

Miri, em costaria trobar de totes i cadascuna de les 

manifestacions que ha fet vostè alguna amb la qual 

discrepi. Jo estic absolutament d’acord i comparteixo 
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els valors, els principis i fins i tot la direcció que ha 

traçat en la seva intervenció. 

Vostè ha parlat de transparència, tres línies vermelles: 

transparència, justícia i solidaritat. Bé, fins i tot abans 

de què vostè m’ho hagi dit jo ja li he evocat dos 

d’aquestes paraules. Li he parlat de transparència i li 

he parlat de solidaritat, i vostè hi ha afegit la justícia; 

suposo que parla de la justícia social no de la justícia 

que feia objecte de la pregunta anterior i, per tant, hi 

estic també totalment d’acord. 

És a dir, des de la nostra formació política, des de les 

nostres formacions polítiques sempre, sempre hem 

lluitat des d’una concepció certament diferent de la 

seva o de la del seu partit polític però sempre hem 

lluitat també per assolir més cotes de cohesió social i, 

per tant, perquè hi hagi justícia social particularment 

per aquelles persones o famílies més vulnerables i, fins 

i tot reprenent el seu símil o la seva metàfora 

esportiva, hi podríem afegir una quarta línia vermella 

que és la inclusió. Crec que vostè s’hi ha referit també 

i és un terme, és un concepte, és una paraula que 

nosaltres evidentment també defensem, només cal 

remetre’s a tots els avenços que es van fer la 

legislatura passada, per exemple pel que fa a les 

persones amb discapacitat, pel que fa a la gent gran o 

pel que fa a les dones que són col·lectius o parts de la 

nostra població que evidentment han d’estar 

plenament inclosos en les polítiques públiques i 

evidentment també en els moments de dificultat com 

els que estem vivint actualment. 

Per tant, d’acord amb el que vostè em diu, d’acord 

amb les línies vermelles, per tant ni en això discrepem, 

i d’acord també amb què puguem traçar 

conjuntament una estratègia -que potser en aquest 

sentit no havia entès del tot bé la seva pregunta-, una 

estratègia ja no del que ha passat o de l’actualitat sinó 

del que passarà un cop haguem superat la crisi 

sanitària. I evidentment, també ho compartim 

plenament i de fet crec que hem fet el necessari per 

anar preparant el terreny en aquest sentit, creiem que 

evidentment un cop haguem superat aquesta crisi 

sanitària hem d’aconseguir, hem de fer el possible 

perquè totes i cadascuna de les ciutadanes i dels 

ciutadans d’aquest país puguin continuar vivint amb 

dignitat, i és des d’aquesta perspectiva que s’entenen 

els mecanismes de suspensió temporal del contracte 

de treball o de reducció de la jornada laboral altament 

generosos que hem aprovat. És des d’aquesta 

perspectiva que s’entenen les prestacions adhoc per 

desocupació involuntària o els ajuts adhoc per a 

l’habitatge de lloguer que vam implementar. És des 

d’aquesta perspectiva que s’entenen les prestacions 

pels autònoms que hem anat implementant. És des 

d’aquesta perspectiva també que s’entenen les 

prestacions per fill a càrrec que hem anat 

implementant. 

En definitiva, una despesa que en dos anys ascendirà 

aproximadament al tomb d’entre 160 i 180 milions 

d’euros que està orientada precisament a què tots i 

cadascun dels ciutadans i de les ciutadanes del nostre 

país puguin viure amb dignitat un cop haguem superat 

aquesta crisi sanitària que tots esperem que sigui com 

més aviat millor. 

El que passa és que... i potser aquí és on trobarem un 

punt de fricció de discrepància, o potser no però la 

nostra forma d’entendre les coses, la del Govern i la 

dels grups parlamentaris que li donen suport és que 

amb la definició i amb la implementació d’aquesta 

estratègia cadascú té un rol definit, perquè les 

institucions i el nostre Marc jurídic estableixen molt 

clarament quines són les competències del Consell 

General i dels grups parlamentaris que estan a la 

majoria o a l’oposició, quines són les competències del 

Govern, quines són les competències del Consell 

Superior de la Justícia per reprendre una anterior 

pregunta o de qualsevol altra institució i fins i tot del 

tercer sector de les associacions, etc., etc. I crec que 

en aquest sentit si el que volem és que aquesta 

estratègia regeixi, tothom ha de col·laborar des del 

lloc que li pertoca. 

La Sra. síndica general: 

Ha d’anar acabant Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Entenc doncs que de la mateixa manera que el Sr. 

López, i li dic amb tot el respecte i li agraeixo el gest, 

crec que no ha de fer de corretja de transmissió entre 

el Col·legi d’advocats i el Ministeri de Justícia i 

Interior perquè aquesta comunicació s’ha de fer de 

forma directa i entenc doncs que la resposta del Sr. 

Rossell anava en aquest sentit, de la mateixa manera 

crec que la definició i la implementació d’aquesta 

estratègia cadascú ha d’exercir el rol que li pertoca, i 

el rol que vostès tenen és importantíssim, no només 

des de la perspectiva d’aportar idees en totes les 

comissions de treball que hem creat, sinó fins i tot en 

l’aspecte més pràctic i immediat doncs donant suport 

per exemple, o millorant si escau tota una sèrie 

d’iniciatives legislatives que ens han de permetre 

també afrontar millor aquesta crisi sanitària i les 

conseqüències que se’n deriven, per exemple, la 

modificació de la Llei de seguretat pública i de la Llei 

general de sanitat que estem treballant abans 

d’entrar-la a tràmit parlamentari per si la podem 

consensuar. 

Aquí vostès tenen un rol molt important. Si ens 

poden ajudar això serà un instrument cabdal per 
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poder afrontar bé aquest tram final -així ho espero- 

d’aquesta crisi sanitària. 

Ara hi ha a tràmit parlamentari una llei de mesures 

urgents. Bé, lamento haver sentit que interposaran 

una esmena a la totalitat. Però aquesta llei també és 

molt important, és una llei que permetrà que l’1 de 

gener de l’any que ve la  gent no pugui ser desnonada 

dels seus pisos o no li puguin incrementar la seva 

renda més enllà de l’IPC. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot, vagi acabant, si us plau. 

El Sr. cap de Govern: 

Em sembla una condició sine qua non perquè 

precisament, un cop finalitzi la crisi sanitària les 

persones més vulnerables d’aquest país no estiguin a 

l’estacada i, per tant, puguin viure amb dignitat com 

vostè reclama. 

Li he donat aquests dos exemples, n’hi pot haver 

molts més i si vol, doncs, després en la resposta a les 

seves preguntes podem aprofundir al respecte. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Entrem en el temps de repreguntes, 1 minut per 

repregunta. 

Sr. Jordi Font, vol fer una repregunta, suposo. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí i discrepar amb el cap de Govern, perquè sinó seria 

massa fàcil i no seria habitual i el Sr. Naudi no es 

quedaria tranquil amb aquella intenció que sempre 

portem els socialistes que no és així, no? Aquí avui he 

intentat demostrar quina és la nostra intencionalitat. 

A mi tot el que vostè m’ha dit del seu rol com a cap 

de Govern ho entenc perfectament i com a Govern. 

Però quan estem en una situació d’excepcionalitat 

com és ara el moment de crisi, ja sabem que vostès els 

hi hem posat per agafar aquestes responsabilitats, 

només faltaria. Però quedaria molt millor -al meu 

entendre, vull dir que vostè pot discrepar, també 

evidentment- quan diu “hem implementat, hem fet”, 

em sembla aquell discurs antic que com si vostè 

tingués els diners i els gastés per utilitzar a ajudar-nos 

a tots. No, aquells diners són de tots nosaltres i vostè 

els posa a disposició de tots nosaltres i els torna a posar 

en circulació. Però en aquests moments, aquesta 

dificultat de l’idioma de compartir la procedència dels 

diners, de compartir la responsabilitat crec que seria 

important de matisar-la. 

En una situació normal les coses van com van. Però 

en aquests moments, jo la meva intenció, la meva 

pregunta és que ens posem a treballar a partir de 

demà, però no els parlamentaris únicament, que 

vostès ho han de capitanejar perquè tenen els 

instruments per fer-ho, per intentar crear una 

estructura, no sé com li hem de dir, comissió o com 

vostè vulgui, però que aquesta comissió sigui plural, 

que no sigui únicament dels polítics. Perquè els 

polítics, a vegades, li deia l’altre dia al Sr. Benazet, ens 

oblidem d’anar als bars, ens oblidem de moltes coses, 

i això també forma part de la vida, els lampistes, els 

calefactors, els paletes, els cambrers, no únicament els 

patrons de bars, els cambrers... 

La Sra. síndica general: 

Tanqui la pregunta Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

... formen part de tot això. 

Llavors jo li demano, vostès tenen pensat o tenen 

intenció de posar en funcionament una estructura per 

capitanejar tot això i posar-nos a treballar -no cal que 

hi sigui jo, no pateixi quan dic això- dic en general 

tota la societat, en trobar solucions per a tots els 

sectors d’aquesta societat? 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern:  

Bé, en resposta a la primera part de la seva 

intervenció, jo crec que en cap moment he dit “jo he 

donat” com si jo aquí anés repartint xecs o regals. 

Escolti, aquí s’han atorgat prestacions en base a uns 

decrets aprovats pel Govern i en molts casos en base 

a unes lleis aprovades per aquesta Cambra. Però bé, i 

no li he recordat, però algunes d’elles vostès no les van 

votar. 

Però en tot cas, el Govern el que fa és executar el 

mandat del poder legislatiu i, per tant, dels 

representants del poble que estan en aquesta Cambra. 

Per tant, jo en cap moment he parlat en primera 

persona, he parlat en plural, simplement m’he inclòs 

en aquest treball perquè en definitiva moltes 

d’aquestes lleis també s’han impulsat des del Govern. 

I evidentment, només faltaria, tenint molt present 

que aquests diners són de tots. Només faltaria! Per 

això hem de tenir molta cura a l’hora de repartir-los i 

d’administrar-los. I per tant, doncs, hem d’anar també 

amb molta tensió i no caure en segons quins extrems. 

Miri, abans ha parlat també de diàleg i de generositat, 

i crec que estem en un bon tarannà i que no 
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discrepem, però sí que em veig en l’obligació de fer-li 

una determinada menció, i crec que aquí també tots 

tenim un determinat rol o una determinada 

responsabilitat. Evidentment, cada institució té les 

seves competències. Evidentment, vostès controlen 

l’acció del Govern i no controlen l’acció dels comuns. 

Però també és veritat que... veig que es posa a riure el 

Sr. López, no sé... ja deu veure per on vaig. Però també 

és veritat que alguns de nosaltres tenim algun 

ascendent o com a mínim alguna afinitat o amistat 

amb alguns mandataris comunals i, per tant, també els 

hi podem fer recomanacions, no donar instruccions 

però fer algunes recomanacions. 

A mi em sembla, m’hi ha fet pensar això de com 

repartim els diners, que al final són de tots. A mi em 

sembla que justament, en els temps que corren no és 

de rebut el que ha passat al Comú d’Escaldes. I no li 

discuteixo que el Comú d’Escaldes com molts altres 

comuns alguns més, tot i que no n’hem fet tanta 

publicitat decideixi donar un cop de mà als seus 

ciutadans i a les seves ciutadanes, d’acord amb les 

seves competències. Només faltaria. Crec que toca en 

el moment que estem. 

Ara bé, segons quines ajudes, en segons quin context, 

de segons quina tipologia, haver-les tirat endavant 

sense ni tan sols haver consultat el Govern abans, a 

mi no em sembla que formi part d’aquests principis 

que vostè enunciava abans. I per tant, des d’aquest 

punt de vista crec que també hem d’ampliar una mica 

la reflexió i no només incloure-hi el Govern, el 

Consell General, les entitats o el tercer sector, sinó 

també les altres institucions i particularment... 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

... els comuns. 

Crec que m’havia fet una última pregunta que no li he 

contestat. 

(Se sent riure i veus) 

No era molt important... Ara no ho recordo jo 

tampoc, però si li ve al cap ja li respondré després. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Font, faci la segona repregunta. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí, gràcies. 

Li’n faré una altra, vostè ha dit que no és de rebut el 

que ha fet el Comú d’Escaldes. Jo penso que el que no 

és de rebut, que vostè introdueixi aquest tema aquí 

avui en aquest debat perquè no hi ha lloc al meu 

entendre. 

La tercera pregunta o la segona pregunta, no sé si 

me’n deixarà posar una altra, perquè no m’ha respost 

la... 

La Sra. síndica general: 

Aquesta és la segona Sr. Font, tranquil. 

El Sr. Jordi Font: 

Bé, m’hauré de conformar. 

La següent pregunta o una d’elles, vull dir, vostè s’ha 

anticipat. És evident que amb aquest organisme no hi 

veig únicament el tercer sector. Jo tenia aquí una llista 

on hi hauria d’haver comuns, patronals, sindicats, la 

justícia, els bancs, professionals independents, els 

autònoms, les associacions de gent gran, els joves, les 

petites agrupacions, ja siguin econòmiques, culturals, 

esportives, etc., i evidentment, tota la societat i 

tothom que hi vulgui venir. S’haurà de trobar i hauran 

de tenir si vostès volen agafar la iniciativa d’aquesta 

estructura, la imaginació suficient per organitzar, per 

estructurar, per capitanejar aquest organisme. Perquè 

aquest organisme serà el que farà que tota la població 

ens fem nostre el problema. 

Jo li torno a posar la pregunta que li havia posat abans, 

és: vostès veuen possible capitanejar aquest 

moviment i des del Govern, perquè tenen les 

estructures, perquè estan a lloc, han tirat davant això, 

però evidentment, implicant-hi a tota la societat, 

perquè aquest és l’interès de la qüestió? 

Una breu menció que m’han passat la xuleta aquí, que 

jo no estic tan al corrent d’això, però li he de dir. 

Vostè ha dit que hem fet una esmena a la totalitat a 

la llei de mesures urgents, però vull dir, no ens ho 

retregui si us plau. Primer que és la nostra feina, i 

segona que hem fet el treball i hem presentat un text 

alternatiu. Vull dir que quedi clar. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, a veure, jo el que penso, és que aquí tothom es pot 

expressar lliurement. El que no pot ser és que quan a 

vostès no els hi agrada que digui alguna cosa, de cop 

digui que ja no és de rebut, o que no puc expressar la 

meva discrepància. 

Com vostès comprendran, si vostès fan una esmena a 

la totalitat a una llei que jo crec que és una bona llei, 

tinc el dret de discrepar i d’exposar-ho des de la 

màxima educació i des de la màxima cortesia, perquè 
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crec que no he dit en cap cas que això fos 

antireglamentari, o fos incorrecte o fos inapropiat. 

De la mateixa manera que penso que puc referir-me a 

una actuació del Comú d’Escaldes-Engordany sense 

que vostè em digui que no és de rebut. Escolti’m, jo 

he sentit al president del seu grup parlamentari parlar 

multitud de vegades de les actuacions del Comú 

d’Andorra, del Comú d’Encamp i de molts altres 

comuns d’Andorra i és molt normal que en parlem en 

aquesta Cambra. I encara més si algunes actuacions 

comunals impacten en les competències del Govern 

que avui està sent sotmès a control d’aquesta Cambra. 

Per tant, jo crec que hauríem de ser una mica menys 

susceptibles... no, no li dic per vostè, parlo en 

general... i que al final qualsevol responsable polític,  

-qualsevol-, ha d’acceptar la crítica. I ara, al Comú 

d’Escaldes, vostès governen, ja no estan a l’oposició, 

per tant, com que governen, estan subjectes a crítica. 

I l’han d’acceptar i no passa res. I jo, legítimament, 

tinc dret a formular la meva opinió sobre el que ha fet 

el Comú d’Escaldes, i ho he fet sempre, -sempre-, des 

de la màxima correcció, mai he fet cap al·lusió 

personal a la Sra. Gili i, a més a més, malgrat alguns 

hagin volgut tergiversar les meves paraules, sempre he 

dit per endavant que estàvem a favor -i avui ho he 

tornat a dir- que estàvem a favor de les actuacions de 

qualsevol comú, que fos quin fos el seu color polític, 

tendents a ajudar i a donar un cop de mà als ciutadans 

i a les ciutadanes d’aquest país en moments de 

dificultat. 

Per tant, m’agradaria clarificar aquest aspecte. 

Ara li responc a la segona part de la seva pregunta 

anterior que m’ha tornat a formular. 

Miri, a mi em sembla molt bé, jo crec que aquesta 

estratègia la podem implementar a través de la creació 

de grups de treball pluridisciplinaris, molt diversos o 

com vostè vulgui. El que passa és que hem de vigilar 

de no prendre mal i de no crear massa estructures que 

al final no ens aportin a uns resultats concrets. Jo crec 

que en aquest sentit s’han fet avenços molt 

significatius. S’ha creat tota una sèrie de comissions, 

d’estructures tendents precisament a fer aquest tipus 

de reflexions o a establir aquest tipus d’estratègies que 

vostè diu. Precisament doncs capitanejat pel Consell 

General, pel Govern i pels comuns s’ha creat una 

comissió, unes comissions amb uns grups de treball 

que entenc que també tractaran de temàtiques socials 

i d’altra índole econòmica que potser són el lloc idoni 

per reflexionar al tomb d’aquesta estratègia. Li dic 

potser, potser no, potser vostè creu que hi ha d’haver 

algun altre tipus de format que pot ser més adequat 

però vigilem a no anar creant moltes institucions, 

moltes estructures que al final no portin resultats 

concrets. I això no vol dir evidentment que el Govern 

no assumeixi i no apliqui la seva responsabilitat 

d’estar en contacte permanent amb els diferents 

col·lectius. Miri sense anar més lluny, aquest matí 

mateix el ministre de Presidència, el ministre de Salut 

i jo mateix hem fet una reunió per videoconferència 

amb dues persones designades pel col·lectiu de bars, 

que evidentment a ningú se’ns escapa que estan 

passant moltes dificultats en aquest moment. 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Espot. 

El Sr. Xavier Espot: 

Demà ens veurem amb el col·legi d’advocats. 

Nosaltres continuem fent la nostra tasca, no es pensi 

que les mesures les adoptem absolutament 

desconnectats de la realitat. El que passa és que a 

vegades no podem donar satisfacció a tothom perquè 

hem de trobar un punt d’equilibri. Però nosaltres 

aquesta tasca la continuem fent, i entenc que aquesta 

tasca és la que correspon a l’Executiu. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Tercera repregunta, Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Jo no em penso res Sr. Espot. Vull dir jo li demano una 

cosa molt concreta i no estic pensant en aquests 

moments. Jo el que li demano és si vostès veiessin bé 

aquesta estructura pluri.... digui-li com vulgui, que 

després s’haurà de fer retallades sectoritzades i tal per 

ser efectiva, i això no té res a veure amb la comissió 

que s’ha creat a nivell del Consell, del Govern, dels 

Comuns i tot això, que això és una reflexió a més llarg 

terme. Aquí no hi ha ningú del poble, no hi ha cap 

sindicat, no hi ha cap treballador. Jo estic parlant 

d’una altra cosa, és a dir que jo penso, potser no 

m’expresso bé o potser no ho compartim, que ha de 

ser una missió més executiva, més realista, més 

propera al ciutadà. Potser m’equivoco, però això no 

em fa por a mi. I no cal fer multi estructures, ha de ser 

un organisme en el qual ja s’aniran derivant les 

responsabilitats. 

Pel que fa a la crítica que vostè deia que estem al 

Govern, al Comú d’Escaldes i que ara ha d’acceptar la 

crítica, no, no Sr. Espot, jo la crítica l’accepto des del 

primer dia que em presento a les eleccions, com a 

diputat o conseller l’accepto. I cada vegada que una 

persona, inclús m’imputa coses que vostès fan i a les 

quals jo no puc incidir perquè no estic a la seva 

majoria, doncs també me’n responsabilitzo, aixeco 
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acta i després us ho trameto si puc el més 

amigablement possible. 

Bé, hi ha un altre punt que al meu entendre 

m’agradaria que fos més concret perquè pel moment 

encara no hem acabat de concretar res. És que 

aquesta pandèmia o aquesta crisi generarà, vostè ja 

n’ha començat a parlar d’unes xifres que són les que 

són avui, però que jo penso que aniran més enllà. I 

generarà doncs una posició econòmica molt diferent 

de la que teníem fins ara per aquest país. I he intuït o 

m’ha semblat intuir perquè a vegades això no acabo 

de copsar-ho com la demés gent, de què hi hauria una 

pretensió de fer front, evidentment amb aquest deute 

suplementari, amb aquest endeutament de país i que 

encara anirà in crescendo, amb un espai de temps 

molt breu. És a dir, quasi de sempre he sentit a parlar 

d’aquí fins al final de la legislatura. Jo penso que no 

anem encaminats, i li voldria demanar el seu parer al 

respecte. Jo penso que una situació tan extraordinària 

com aquesta s’hauran de fer plantejaments com a 

mínim a 10 anys vista. És a dir que no té res a veure 

amb la legislatura que la tenim d’acabar i vostè ho ha 

de fer el millor possible perquè si ho fa bé, tothom se’n 

sortirà beneficiat. Però jo penso que dins de l’òptica 

de fer front amb una sorpresa econòmica com la que 

ens trobarem, m’agradaria saber què en pensa vostè o 

què en pensa el Govern de què això, el retorn, el 

pagament, l’afectació a la societat en lloc de fer-ho en 

dos anys i mig que queda de legislatura escassos, que 

ja es planifiqués i es trobessin solucions a les quals 

diguéssim: “Doncs mireu, això ho aplaçaré amb un 

termini de 8, 10 anys, 6 anys”. Que això també se’n 

pot parlar perquè en aquesta comissió també hi he 

posat els banquers i suposo que seran una part 

important d’això. 

Què en pensa vostè d’això? 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Bé, jo Sr. Font lamento que no sigui prou concret a 

criteri seu en aquestes anteriors preguntes que m’ha 

formulat, el que passa és que a mi se’m fa molt difícil 

avui aquí dir-li, crearem una comissió amb tants 

representants, que tindrà aquesta funció concreta, 

que es reunirà cada setmana o cada quinze dies perquè 

és una idea que vostè ha posat damunt la taula avui i 

que per tant jo crec que mereix reflexió i sobretot el 

que hem de veure, jo no n’estic tant segur. Jo més 

aviat pensava el contrari, però potser al final arribem 

a la conclusió que no. Jo crec que s’encavalca una 

mica amb tota una sèrie d’altres estructures i 

processos de reflexió que ja s’han engegat. Per tant, 

crec que en aquest sentit hem de ser curosos i dit això 

evidentment, independentment d’aquest grup de 

treball i d’aquesta reflexió que es faci en el marc de 

l’Andorra Futur, em sembla que encara no li hem 

donat nom... sí Andorra Futur, d’acord... 

Per això em pensava que encara no l’havíem trobat. 

Independentment d’això, evidentment el Govern se 

seguirà reunint tant com calgui amb tots els 

col·lectius. I si en el marc d’aquestes reunions, vostès 

considerin apropiat participar-hi, nosaltres 

evidentment no hi tindrem cap inconvenient des de 

la perspectiva que li deia abans, que crec que tothom 

té un determinat rol i que no hem de barrejar les 

coses. 

M’ha costat copsar exactament què em deia, és a dir, 

m’està parlant de quina és la planificació de retorn del 

deute? Sí, com es retornarà? És a dir com ha planificat 

el Govern retornar-ho.? Evidentment no pretenem 

retornar aquests 180 milions d’euros amb un any. Jo 

crec doncs que amb això estem d’acord. Hi ha uns 

plans d’equilibri financer que s’han presentat 

acompanyant les diferents lleis que suposen una 

despesa financera i pressupostària i evidentment del 

que es tracta aquí és que en la mesura de les 

possibilitats que tinguem i conforme també als 

diferents instruments de finançament es vagin 

renovant, i les possibilitats que tinguem en aquell 

moment, anar-ho retornant de la manera més 

pausada possible perquè ens permeti doncs justament 

no incrementar el nostre deute o no fer pesar més 

compromisos també sobre les finances dels nostres 

ciutadans i de les nostres ciutadanes. Per tant aquesta 

planificació està feta, evidentment és una planificació 

que després pot variar en funció de com evolucioni el 

PIB, en funció de si aquesta crisi sanitària dura més o 

menys, si els efectes econòmics i socials, s’hi hi ha un 

rebrot després o si no hi ha un rebrot. Hi ha sempre 

tota una sèrie d’aspectes doncs que són actualment 

imponderables. Però en tot cas a priori i des d’una 

perspectiva diguem filosòfica, en el millor sentit de la 

paraula, la voluntat del Govern evidentment és anar 

tornant aquests compromisos de forma paulatina, 

progressiva i per tant sense asfixiar les finances de 

l’Estat. 

La Sra. síndica general: 

Quarta repregunta Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

Sí, intentaré ser precís i intentaria citar algun 

exemple. Vostès ens diuen que continuaran 

mantenint, -vostè ens diu, perdó-, aquestes reunions 

amb les estructures socials diferents i tal. 
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Això ja ho sabem, això també ho estem fent nosaltres. 

Ja sap vostè perquè suposo que se’n deu assabentar 

que ens hem vist últimament amb el col·legi de 

metges, que ens hem vist amb el col·legi d’advocats, 

que ens hem vist ahir al matí amb les directores dels 

centres sociosanitaris i etcètera, etcètera. Que 

aquesta és la nostra feina com a parlamentaris, de 

veure’ls, de donar-los-hi suport, no anem allà a 

destrossar el que està fent algú altre, sinó a informar, 

posar-nos a la seva disposició i intentar donar-los-hi 

suport. En aquest moment és això. 

Però la comissió, aquest organisme que jo entenc que 

s’hauria de crear, jo penso que vostè no ha copsat la 

idea. És a dir, vostès tenen sobre la taula tota una sèrie 

de problemes, han d’agafar resolucions, solucions, 

determinacions en base a números, en base a coses 

que els hi arriben. Però jo penso que a vegades 

aquestes coses que els hi arriben, no són prou realistes 

i no tenen prou proximitat de la societat per poder-les 

agafar amb coneixement. 

Jo el que voldria és que hi hagués aquest organisme 

que jo li demano a veure si vostès estarien disposats a 

capitanejar-lo, que fos no substitutiu de Govern, no 

per pensar com podem pensar en aquell nom que hem 

dit abans durant un mes o en què allò pugui 

representar una modificació de la Constitució... no, 

no, pensar en què si els padrins poden rebre visites 

demà passat això tindrà una incidència i si hi ha els 

representants del sociosanitaris els hi diran: “Doncs 

mireu, hem de fer-ho així i aixà, no ho anuncieu de 

seguida, espereu a dimarts...” per exemple, és un 

exemple, i tantes altres coses. 

Jo penso en aquest aspecte que és el que jo crec que 

vostès tindrien tot per guanyar i la societat tindria tot 

per guanyar i, sobretot tothom ens sentiríem partícips 

perquè sabríem que quan vostès agafen decisions, que 

quan vostès agafen posicionaments sense criticar, 

sense que siguin ben agafats o mal agafat, tothom 

estigui implicat en aquest organisme... tota la societat. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

És que justament vostè ara m’acaba de donar... i 

perdoni que li digui, m’acaba de donar una sèrie 

d’exemples concrets que a mi justament em reafirmen 

en la convicció que potser aquesta estructura que 

vostè vol crear no és l’adequada. És a dir, no acabo de 

veure com al tomb d’una mateixa taula posem els 

directors dels centres sociosanitaris amb els 

propietaris de bars. És que estem parlant... Que 

evidentment cadascun d’ells tenen unes 

preocupacions i unes reivindicacions molt importants 

i molt legítimes però molt diferents. 

Jo crec que a la directora d’un centre sociosanitari 

poca importància li suposa en la seva vida quotidiana 

si el propietari d’un bar amb el qual no té cap relació 

pot arribar, o no, a finals de mes. 

Potser... A mi em sembla, però, estic obert a parlar-

ne, a analitzar-ho. A mi em sembla que potser aquest 

tipus de reivindicacions s’escolten millor i es resolen 

millor d’una forma diguem, menys difusa, més 

concentrada i més bidireccional. Vostè ens ha donat 

aquests exemples de les visites, doncs miri, nosaltres 

també estem en contacte permanent i precisament el 

dimecres passat, ahir, vam aprovar un decret que ja 

flexibilitza el règim de visites. 

Vull dir, ho dic també enllaçant amb aquella idea que 

vostè ha tramès i que segurament potser l’he entès 

malament, però aquesta idea que, és a dir, s’utilitza 

molt als països del nostre entorn i que crec que no es 

correspon a la realitat d’Andorra, que els governants 

estem completament desconnectats de la realitat... 

No, Sr. Font, no. Escolti’m, jo visc al mig 

d’Engordany, jo vaig a comprar al supermercat cada 

dia, molts dies vaig a treballar a peu a casa, em para la 

gent, em para el veí del pis de sota... Escolti’m... 

El Sr. Jordi Font: 

I si es descuida la mascareta? 

El Sr. cap de Govern: 

No, això sí que no. 

(Se sent riure) 

La Sra. síndica general: 

Sr. Font. 

(Se senten veus) 

El Sr. cap de Govern: 

Ah, bé. Encara... 

La Sra. síndica general: 

Sr. Font, no talli les respostes que no acabarem. 

Sr. Espot vagi acabant. 
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El Sr. cap de Govern: 

Vull precisar que no havia sortit de l’entrada del 

pàrquing. Aquesta precisió era molt important. No 

estava a la via pública encara. 

(Se sent riure) 

Però en tot cas, crec que és important assenyalar que 

no estem desconnectats de la realitat, que toquem 

carrer, parlem amb la gent de la mateixa manera que 

ho fan vostès. Jo no diré que vostès estan 

desconnectats de la realitat. No diguin que nosaltres 

ho estem. De vegades no tenim la capacitat de copsar 

suficientment el neguit dels ciutadans i de les 

ciutadanes, però crec que això ens passa a tots els 

responsables polítics. De vegades anem una mica a 

remolc i també hem de fer la part d’autocrítica que 

correspon... 

La Sra. síndica general: 

Vagi acabant Sr. Espot. 

El Sr. cap de Govern: 

Però a Andorra els representants polítics estem a 

l’escolta dels ciutadans i toquem carrer, estem a les 

xarxes socials, contestem els neguits i les 

reivindicacions que ens formulen per bé que de 

vegades no les podem acollir totes perquè hi ha 

algunes que no s’adapten al marc normatiu 

actualment vigent i nosaltres evidentment hem de 

defensar el principi de legalitat. 

Però crec que és important transmetre aquesta idea i 

explicar-la als nostres ciutadans. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Espot. 

Sra. Vela, vostè volia fer ús del torn de repreguntes. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sra. síndica. 

Voldria demanar-li, Sr. cap de Govern, o al ministre 

de Sanitat quines són les estructures que coordinen i 

gestionen la pandèmia? I com s’estableix la relació 

amb tots els sectors implicats com poden ser els 

col·legis professionals? És a dir: les reunions que es 

poden establir amb el Col·legi de metges? Amb els 

psicòlegs? Quina periodicitat tenen? És a dir, com 

s’organitza per tenir una mica més clar com funciona 

tota aquesta gestió de la pandèmia més enllà del 

centre hospitalari. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela. 

Respon vostè Sr. Joan Martínez... 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Miri, depèn una mica del col·lectiu sanitari al que es 

refereixi. 

En el cas del Col·legi de psicòlegs estem treballant en 

el marc de l’elaboració del Pla de salut mental i en 

reunions fluïdes per part de la secretària d’Estat i el 

Dr. Pere Bonet que és qui ens està ajudant en aquesta 

tasca amb el propi Col·legi de psicòlegs. 

En el cas dels logopedes els vam rebre fa un parell de 

setmanes o una setmana, fa poc, i són reunions 

periòdiques en les que ens expliquen el seu neguit. A 

més a més, com que estem elaborant la Carta de 

serveis en la que també hi participen aquests 

col·lectius doncs, òbviament també em reuniré amb 

ells. 

De la mateixa manera també hem tingut una reunió 

recent amb el Col·legi de fisioterapeutes i en el cas del 

Col·legi de metges, concretament aquests, tenim 

representants d’ells en diversos organismes com pot 

ser la comissió d’infeccions... 

La Sra. síndica general: 

Perdoni Sr. Joan Martínez, si s’abaixés la mascareta el 

sentiran millor. 

El Sr. Joan Martínez: 

Perdó. 

La Sra. síndica general: 

Si no li suposa cap problema... 

El Sr. Joan Martínez: 

M’ha passat al revés que el Sr. cap de Govern. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies. 

El Sr. cap de Govern: 

Té por que el Sr. Font li digui alguna cosa. 

(Se sent riure) 

El Sr. Joan Martínez: 

He tingut por del Sr. Font. 
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(Se sent riure) 

Val. Doncs, aleshores en el cas de... Sí, és veritat. Puc 

parlar molt millor. 

En el cas del Col·legi de metges doncs tenim 

representants en diverses comissions que tenim 

establertes com és la Comissió assistencial on hi ha 

una persona del Col·legi de metges -concretament la 

Dra. Sílvia Fuentes-; la Comissió d’infeccions que 

tracta tots els temes sobre les decisions que es prenen 

a nivell clínic i a nivell terapèutic sobretot per la 

Covid -aquí hi ha la Dra. Ruiz-; el recent creat Comitè 

tècnic on hi ha un representant del Col·legi de metges 

-que és el Dr. Dorca-, i una mica així estem amb tots 

els col·lectius. 

Amb el Col·legi d’infermeria també estem en aquests 

moments amb reunions amb certa freqüència perquè 

estem acabant les lleis de les professions sanitàries. 

I algun col·lectiu que encara no ha fet la seva part, 

però la majoria d’ells com és el Col·legi d’infermeria i 

també el de fisioterapeutes, logopedes, etc., ja tenen 

acabats els documents i aprofitem també aquestes 

reunions, òbviament, per parlar dels aspectes que 

competent a la Covid, de quines són les seves 

inquietuds i les seves dificultats. 

Aquesta és una mica l’estructura que tenim de 

col·laboració que, com dic, és més intensa per part del 

Col·legi de metges, i amb els altres també intentem 

tenir una col·laboració fluïda i sentir quines són les 

seves mancances. 

Amb això també anem incorporant estructures que 

permetin la telemedicina, que d’entrada només era 

pels metges i ara ho estem valorant per les logopedes 

i estem intentant buscar cada cop una estructura més 

sòlida perquè ells també tinguin més facilitats per 

donar resposta durant la pandèmia que presumim que 

serà molt llarga, malauradament, i també perquè 

sobretot els pacients puguin gaudir de la millor 

atenció sigui amb telemedicina o sigui presencial. 

Moltes gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Joan Martínez Benazet. 

Sra. Vela, vol fer la segona repregunta... 

Endavant. 

La Sra. Susanna Vela:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

O sigui, pel que he entès... És a dir, us reuniu amb els 

diferents sectors, els diferents col·legis professionals 

però no hi ha un òrgan on tots o bona part d’ells, els 

quins siguin més importants ara per la gestió de la 

pandèmia, que no us reuniu. I si això és així potser no 

us he sentit bé. 

I sobretot amb quina periodicitat? Perquè ens trobem 

amb molts col·lectius que d’alguna manera ens fan 

arribar la seva preocupació perquè les reunions no són 

amb la periodicitat que haurien de ser, que es prenen 

un seguit de decisions que sobretot els afecten pel seu 

dia a dia, i que aquestes decisions potser no han sigut 

suficientment consensuades o simplement 

compartides en aquests col·legis amb tots aquests 

professionals. 

Per això, jo volia saber si existia un òrgan on poden 

estar els col·lectius que ara són els més afectats -com 

pot ser el Col·legi de metges o el Col·legi de psicòlegs,  

-i si a mesura que es van prenent les decisions... No 

vull dir... Jo penso que això no ha de suplir el Comitè 

tècnic que ho ha acabat d’organitzar. Jo em referia a 

això, per la gestió del dia a dia d’aquesta pandèmia. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sra. Vela 

Sr. Joan Martínez Benazet. 

El Sr. Joan Martínez: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sí, com he dit en el cas del Col·legi de metges 

concretament estan representats en aquests òrgans 

que li he dit. 

I li diré que aquests òrgans, a part de la Comissió 

tècnica que es reuneix també cada setmana, la 

Comissió assistencial i la terapèutica i infecciosa que 

està amb menys freqüència, però l’assistencial es 

reuneix cada setmana també. 

Després amb les altres és cert que no hi ha un òrgan 

propi però l’òrgan és el ministeri i l’obertura a rebre’ls 

també sempre, i quan prenem alguna decisió que 

competeix a les seves competències. 

Intentem que les decisions siguin consensuades i, a 

més a més, tinc una predisposició fluïda a què els 

col·lectius, quan veuen alguna cosa, que a ells no els 

hi convenç o que tenen algun suggeriment en la gestió 

de la pandèmia, doncs, el contacte directe amb el 

ministeri, doncs, és molt fàcil i fluid. 

Sí que és cert que no hi ha un òrgan específic perquè 

entenem que el ministeri ja es prou òrgan per tenir un 

contacte fluid amb ells, amb excepció d’aquests en 

què es porta més de forma més directa la gestió de la 

pandèmia, com he nomenat abans. 

Gràcies Sra. síndica. 
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La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Joan Martínez Benazet. 

Passem a la següent pregunta. 

6- Pregunta amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 27 

d’octubre del 2020, relativa a les targes de 

visita oficials de Govern del Sr. Antoni García. 

Fou registrada amb el número 855 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 86/2020, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Gràcies Sra. síndica. 

El proppassat 14 d’octubre vàrem poder llegir en els 

mitjans de comunicació que el Sr. Antoni García 

disposava d'una tarja de presentació oficial de 

Govern. 

Aquesta targeta sembla del tot oficial per les seves 

característiques (escut, nom del Govern, telèfons i 

adreces), i menciona al Sr. García com assessor del 

Ministeri de Presidència Economia i Empresa, en dos 

llengües, el català i l’anglès. 

No fa gaire temps, aquí en una sessió de control al 

Govern, el ministre de Presidència, Economia i 

Empresa, el Sr. Gallardo, ens va explicar que el seu 

ministeri va signar un contracte de proveïdor extern 

amb la societat unipersonal del Sr. García per tal 

d’aportar, entre altres, inversions estrangeres. 

També se’ns va explicar que l’administrador de la 

societat A2 Security i A2 Security Assessors no 

disposava ni de despatx ni cap altra dependència física 

al Ministeri de Presidència, Economia i Empresa. 

És per tot el que hem exposat que demanem a 

Govern: 

Si el Sr. García disposa d’aquestes targetes de 

presentació oficials de Govern? I en el cas afirmatiu, 

aquesta identificació per què s’ha donat, com ha estat 

lliurada i sufragada? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Respon pel Govern, Sr. Jordi Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

El Sr. García disposa de targetes de presentació al 

igual que d’altres assessors del Govern, no és l’únic ni 

ha estat el primer assessor, que amb un contracte de 

prestació de serveis disposa de targeta per poder-la 

utilitzar en el marc dels seus serveis al Govern. 

Es faciliten de tal forma que les gestions i els contactes 

que es realitza en el marc dels serveis prestats i 

contractats pel Sr. García pugui acreditar-se com a 

interlocutor. 

Se n’han fet un total de 250 unitats per un cost de 

38,31€, sufragades des de la central de compres com 

és el procediment habitual, i han estat lliurades en 

persona però no totes elles ja que una part estan al 

ministeri. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Per la rèplica, Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró:  

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Gràcies Sr. Gallardo per la seva explicació. L’únic que 

com a primera repregunta m’agradaria que vostè em 

digués quins són els criteris que porta el Govern a 

donar una targeta personal i utilitzant els símbols de 

l’Estat a un assessor? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Era la rèplica i per tant, la dúplica encara que sigui 

pregunta, Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Els criteris jo crec que li he avançat, vostè que és un 

senyor del món d’empresa, empresari de fet, sap vostè 

perfectament, doncs, que a l’hora de realitzar 

contactes o realitzar reunions, doncs, les persones 

acostumen quan es presenten a presentar una targeta 

personal d’identificació, i en aquest cas, com li he dit, 

el motiu és com s’ha fet amb d’altres assessors amb 

anterioritat, doncs, que aquesta persona es pugui 

acreditar per les tasques que se li ha contractat. I en 

aquest cas, la seva prestació de serveis com ja se’ls hi 

ha explicat en reiterades ocasions, tot i que vostès 

doncs, sembla que no s’ho acaben de creure, doncs, 

estan acotades en un contracte que especifica que pot 

fer intermediació, pot fer la captació d’inversors i pot 

fer contactes també perquè justament arribi inversió 
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al país. I, per tant, crec que no és una cosa anormal ni 

excepcional que aquesta persona, com d’altres així ho 

fan, doncs, tinguin per al seu ús, sempre i quan estigui 

acotat en l’objecte pel qual ha estat contractat, 

utilitzen una targeta de presentació per poder 

acreditar i donar més validesa a la reunió o al contacte 

inicial que pot realitzar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Entrem en el temps de repreguntes. 

Sr. Miró té repreguntes... 

Primera. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Sí, ens ha dit que hi ha altres assessors a nivell de 

Govern que també disposen d’aquesta targeta. No sé, 

m’agradaria que em donés algun exemple, perquè jo 

no és que hagi vist massa gent que no formen part del 

Govern que tinguin una targeta en la qual pot utilitzar 

els símbols de Govern? No sé si em pot donar algun 

exemple d’alguna altra societat o un altre senyor que 

ho tingui? 

I després, una cosa que no acabem d’entendre, que ja 

que a vostè li he dit en l’exposició, vostè ens va dir 

aquí que el Sr. García no disposava de cap 

dependència dintre del ministeri i que bé, que 

treballava com a assessor extern. Com és que sí no té 

cap dependència, a la seva targeta de presentació surt 

l’adreça del Govern, amb els telèfons de Govern, amb 

una adreça e-mail de Govern? No ho acabem 

d’entendre. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

De totes maneres, si els problemes o la fiscalització del 

Govern passa per 38,31 euros, doncs, penso que 

benvinguts siguin els problemes i la seva preocupació. 

Doncs, tinc en el meu poder aquí, que li puc ensenyar 

després de la sessió, una targeta d’un assessor, en 

aquest cas del Govern, que té contracte de prestació 

de serveis, i que per la interlocució i per l’encàrrec que 

realitza, doncs, té una targeta de presentació 

simplement per poder donar més credibilitat a l’hora 

de realitzar els contractes pels quals s’ha contractat i, 

sempre i quan, l’ús d’aquestes targetes se cenyeixin a 

l’objecte del contracte, sincerament jo no veig on està 

la gran preocupació o la gran polèmica. 

Però en qualsevol cas, li responc que sí que n’hi ha. Si 

té molt d’interès, i em permetrà que no digui el nom, 

perquè penso, doncs, que tampoc ho trobo massa 

correcte que estiguem parlant de noms personals de 

persones que no estan en el Ple, cosa que vostès han 

fet des de l’inici amb aquest tema, jo el convido que a 

l’acabar el Consell, doncs, si té interès, tinc aquí el 

contracte de la persona en qüestió, i també, doncs, la 

targeta que és el model que es va utilitzar en el cas del 

Sr. García, també. 

I pel que fa a la segona pregunta que em diu també de 

si hem dit que no té ubicació i espai físic al ministeri, 

cosa que li reitero i li demanaria que no en dubti de la 

meva paraula, perquè ha estat així. De fet vostè té les 

seves oficines al costat del ministeri, per tant el 

convido que qualsevol matí, de manera imprevista es 

presenti, es personifiqui i comprovi si és així, que 

aquesta persona no té un espai en el ministeri. També 

li he de dir que si fos el cas el podria tenir, sense cap 

tipus d’incompatibilitat, i per tant, no hi hauria 

d’haver cap problema, però ja li dic no és el cas. I com 

que és una targeta que està cenyida per l’ús dels 

contractes i la prestació de serveis que se li ha donat, 

el correu és el del gabinet, per tant, el correu el 

recepciona directament la persona que està al gabinet, 

que no és el Sr. García, i el telèfon és el del gabinet 

per saber també, doncs, que aquestes gestions que es 

poden haver fet en nom seu per la prestació que se 

l’ha contractat, doncs, estem en qualsevol moment i 

des del primer moment també informats, com no pot 

ser d’una altra manera, des del gabinet i des del 

ministeri. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Alguna repregunta més... 

Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

A veure si ho he entès bé Sr. Gallardo. Si jo telefono 

al Govern a aquest número de telèfon que surt a la 

targeta i demano pel Sr. García me’l passen o no? 

No, no, només era un aclariment, encara no he fet la 

pregunta. 

La Sra. síndica general: 

Faci la pregunta i ja li respondrà les dues. 
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El Sr. Joaquim Miró: 

I com vostè comprendrà, els 38,1 euros no és el que 

ens preocupa. El que ens preocuparia és que algú estès 

utilitzant una targeta que no ho pogués fer. Jo no dic 

que no ho pugui fer, i sàpiga vostè que no tinc res en 

contra del Sr. García, no és el cas. 

El que sí que li puc dir és que com ho deia abans el Sr. 

cap de Govern que vostès diuen que toquen carrer, 

nosaltres també el toquem el carrer, i vàries vagades 

hi ha molta gent que ens diuen que no acaben 

d’entendre si és una cosa d’amiguisme o de 

favoritisme, jo en això sí que no m’hi posaré, perquè 

no és la meva d’això, però sí que el fet que aquest 

senyor disposi d’aquestes targetes, vostès no creuen 

que estan fent una mica de... no sé com dir-ho, però 

com de competència, o aquest senyor fa una mica de 

competència una mica deslleial amb els competidors 

que també es dediquen a això, perquè en aquest país 

hi ha altra gent que busquen inversors estrangers i que 

s’hi dediquen i que ho fan molt bé, i no tots tenen una 

targeta de Govern que posa assessor del Ministeri 

d’Economia. Llavors, crec que no és de rebut que 

aquest senyor en tingui i els altres no en tinguin, 

perquè al final els inversors estrangers o les inversions 

estrangeres que es puguin fer en aquest país no són pel 

Govern, són pel país. És a dir, que aquí si tothom fa 

aquestes coses és perquè el país tiri endavant i que 

vagi bé. No és lliçó del Govern. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

No m’ha entès bé Sr. Miró. 

Si vostè truca a la targeta del Sr. García li respon... 

(Se senten veus) 

Respon la persona del gabinet, que no és el Sr. García. 

La Sra. síndica general: 

Sr. Miró, estigui per la resposta. No truqui ara... 

(Se senten veus) 

Sí, però no truqui en el moment del Ple, si us plau... 

(Se sent riure) 

No el sento, a més. Si no parla amb el micro i parla 

més fort, tampoc. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Perdó. 

Dic que aquí hi ha un telèfon, que és el que demanava 

abans, que és el 376... és que ni amb ulleres el veig! 

875600, perdó, i és el que li demanava, que si quan es 

truca a aquest telèfon... si jo truco ara a aquest telèfon 

i demano pel Sr. García, si me’l passen? 

Només demanava això. Ja que hi ha un telèfon... 

La Sra. síndica general: 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

No, si ja l’he entès. Jo l’he entès, vostè a mi no. 

Aquest telèfon és un telèfon de Govern i si vostè truca 

i demana pel Sr. García, la persona que li respon al 

telèfon és la persona responsable del gabinet de 

Presidència, i no és la seva feina passar trucades al Sr. 

García. Pot agafar encàrrecs sempre que estigui 

relacionat en el marc de la gestió, i dels serveis, i dels 

contractes pels quals se l’ha contractat, de la mateixa 

manera que els e-mails no els rep el Sr. García, els rep 

la persona que està al gabinet. 

Després, vostè em parlava de la competència deslleial 

i hi ha un matís molt important. El Sr. García està 

contractat i rep una remuneració per aquest tipus 

d’inversió, i la inversió que es pugui materialitzar i que 

sigui interessant per l’Estat, d’aquesta inversió el Sr. 

García, com no pot ser d’una altra manera i ja ho hem 

explicat, no treu cap benefici cosa que un privat que 

no gaudeix d’una targeta en representació de l’Estat 

legítimament pot trobar un inversor que pot ser 

interessant pel país i evidentment i legítimament, pot 

treure el benefici perquè és la seva feina. Per tant, jo 

penso que aquest matís és important. 

Vostè m’ha dit també, a més a més, que no està 

obsessionat amb el Sr. García. Permeti’m que dubti 

d’això... Permeti’m que dubti. Fins al punt que el 9 de 

juny vostè mateix, vaig rebre una carta de queixa de 

les persones que em van fer una visita en aquell 

ministeri, i quan van acabar la visita amb el Sr. García 

vostè mateix va fotografiar persones que sortien del 

ministeri el que va motivar una queixa d’aquesta 

empresa perquè no entenien que una persona -que 

després van saber que era vostè- doncs, es dediqués a 

fotografiar a persones que sortien del ministeri. 

Per tant jo li dic, insisteixo, podran fer tantes 

preguntes com vulguin, podran fer tantes 

insinuacions com vulguin, el contracte del Sr. García 

és legal, la utilització de targetes s’emmarca dins d’una 

pràctica que entenc que és normal perquè no ha estat 

ni el primer ni l’últim, l’ús està cotat al servei pel qual 
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se’l va contractat, i el cost és, com li he dit, són 38,31 

euros... i ja està. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Alguna repregunta més... 

Sr. Miró, endavant. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Sí, bé. Després li contestaré perquè m’ha fet una 

pregunta o ha fet un aclariment, el Sr. ministre, sobre 

una foto que li he fet al Sr. García. Al Sr. García no li 

he fet cap foto perquè no és del meu grat. És a dir, no 

és algú que m’acabi d’agradar perquè jo li vagi fent 

fotos. 

A part, el Sr. García ja em va trucar també per dir-me 

si jo li havia fet una foto perquè ho havia dit un xofer, 

i no sé què i no se quantes. Jo no faig fotos al Sr. 

García i menys al carrer. I a més, li vaig dir al Sr. 

García que si li feia una foto al carrer a ell o a qui sigui, 

puc fer fotos a qui vulgui... faltaria més! 

El que no trobo massa decorós és que un assessor de 

Govern em truqui a mi, conseller general, amenaçant-

me i dient-me que per què faig fotos, que faria una 

queixa. 

Només era per acabar de contestar. 

A part d’això, vostè m’ha dit que el senyor... o va dir 

en el seu dia que el Sr. García no tenia servei de 

despatx ni despatx físic a Govern, però resulta que sí 

que té servei de despatx, perquè si algú rep les seves 

trucades i després li passa, i rep els seus e-mails i sí que 

els hi passa, això és un servei de despatx. Encara que 

no estigui ell físicament allà si vostè a mi em dona un 

servei de secretariat i un servei de rebuda de e-mails 

en el seu ministeri i després m’ho passa m’estan fent 

un servei de despatx. 

M’agradaria que m’ho acabés d’aclarir. 

Gràcies. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Bé, com no se’n surten amb el fet de què físicament 

no té despatx, ara ja em parla d’uns serveis de despatx. 

Bé, si vostè vol demanar-me si té un servei de despatx 

doncs, potser sí que té un servei de despatx però és 

que la pregunta era si físicament tenia un despatx. I jo 

li dic que ell no té despatx, no té cadira, no té 

ordinador... Permeti’m que li digui que crec que, al 

meu entendre, frega el fer el ridícul, però bé... Jo 

contestaré tot el que faci falta sobre aquest afer. Crec 

que hi ha temes molt més importants que preocupen 

molt més a la societat en aquests moments que parlar 

d’aquests temes. 

Però sí que voldria dir-li dues coses més. Jo vaig rebre 

aquesta carta Sr. Miró de l’empresa queixant-se de 

què era una cosa que mai s’havien trobat i han visitat 

molts Estats i molts països respecte a què se’ls hi 

fotografiés en el seu... a aquestes persones sortint del 

carrer. No m’ho invento. Aquesta carta jo l’he rebuda. 

Efectivament vostè té tot el dret del món... tot el dret 

del món a fer les fotografies que vulgui però li puc 

assegurar que la imatge que es dona i en aquest cas 

quan se sap que és un parlamentari qui va fer aquestes 

fotos perquè, de la mateixa manera que vostè les pot 

fer o suposadament la va fer, també li van fer a vostè 

mentre vostè la feia i, per tant, aquesta no és la imatge 

que a mi m’agrada que es doni dels polítics d’aquest 

país. 

Dit això Sr. Miró, jo només li puc dir el que li he 

reiterat: que el seu despatx professional està al costat 

del meu despatx. Com ja li he dit en reiterades 

ocasions per altres temes, pot venir quan vulgui, pot 

personar-se quan vulgui, no cal ni que avisi, serà 

benvingut, podrà comprovar tot el que vulgui i 

sincerament el tema del contracte, reitero, s’ha fet 

sempre seguint tots els procediments, els hi he enviat 

els contractes, els hi he enviat els informes 

d’intervenció, he explicat tot el que havia d’explicar, 

he explicat el cost de les targetes, només em falta 

explicar quantes targetes s’han utilitzat -que si volen 

també les comptaré i els hi diré-, no totes elles les té 

el Sr. García que ja li he dit que la majoria estan al 

despatx i, al final, l’objectiu i l’encàrrec de la feina del 

Sr. García no és altra que buscar projectes positius pel 

país. 

Per tant, al final jo crec que pot estar d’acord, ho pot 

qüestionar, li pot agradar més, li pot agradar menys 

però és legítim, es fa d’acord amb el que preveu la 

Intervenció General i la Llei de contractació pública i 

el que sí que lamento és que un tema tan banal acabi 

a més a més parlant de temes tan greus com amenaces, 

que si fossin reals el que hauria de fer vostè o el Sr. 

López és denunciar-les, perquè el que no és de rebut 

és que vostès parlin d’una persona que els ha 

amenaçat i en canvi vostès no denunciïn això. 

Per tant, si és veritat que això ha passat i els han dit 

en reiterades ocasions, facin el que han de fer i que 

denunciïn que han rebut amenaces i extorsions, 

perquè això seria molt greu!... Vostè no ha parlat 

d’extorsions, ho va dir el Sr. López en el seu dia. Però 
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sí és així... si és així, prou de dir-ho i de no actuar! 

Actuïn i com es va dir en el seu dia, a més a més, el 

Govern si és el cas prendrà les mesures que hagi de 

prendre. Vostès tenen al seu abast els mecanismes de 

defensa si és que s’han donat aquestes situacions. Em 

sembla molt fàcil, i més quan la persona no ho pot fer, 

parlar d’amenaces i, insisteixo, d’extorsions però no 

actuar i deixar-ho com una cosa a l’aire que no es pot 

demostrar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Una darrera repregunta Sr. Miró... 

El Sr. Joaquim Miró: 

Sí, miri, jo el que li puc admetre moltes coses i vostè 

sap que jo soc una persona de bon rotllo, que mai 

busco ni conflicte ni res, i crec que és vostè el que ara 

me l’està buscant a mi amb els temes de la fotografia i 

no sé què... Jo el que li puc dir és que, escolti, si a vostè 

li han dit o li han enviat una carta que jo els feia una 

fotografia és que ells també me la feien a mi. Com que 

ha dit que ells també me la van fer a mi i que m’han 

vist. Però, jo no veig el punt aquest de la fotografia 

que sigui tan important. 

I després, bé, jo no he dit pas mai ni que m’hagin 

extorsionat ni cap cosa d’aquestes. Jo el que li dic és 

que jo sí que vaig rebre una trucada del Sr. García 

queixant-se de què li havia fet una foto. Li vaig dir 

que jo no li feia cap foto i li vaig repetir, i em va dir: 

“Si vols una foto” i li vaig dir: “No vull fotos teves perquè 

no m’agrades com a persona físicament, no et faré una 

foto, faig fotos a coses maques no a una cosa que no 

m’agrada”. 

Llavors, bé, aquests senyors que degueren venir amb 

ells deuen ser com a mínim de la NASA perquè si ells 

saben que jo dintre del cotxe, segons em va dir el Sr. 

García, els estava fent una foto... que tenia el telèfon 

en una posició, que em va explicar que estava no sé 

què... També puc estar mirant el telèfon o potser 

m’estava fent un selfie perquè jo sí que m’agrado a mi 

mateix... 

La Sra. síndica general: 

Formuli la repregunta Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

No, no n’hi ha de repregunta. Era només per 

contestar. 

L’únic que em sap greu és que rebaixem el debat a 

aquest nivell. Res més. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Acaba vostè Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

Espero, espero... Últimament el que hem de fer és 

elevar el debat, elevar també el to de les preguntes pel 

que entenc que interessa a la ciutadania. Avui 

segurament i no és el meu rol i més lluny d’això de dir 

els temes que pot fiscalitzar o fer de control l’oposició. 

Podíem haver parlat de molts temes interessants, 

podíem haver parlat per exemple de quina és la 

previsió del Govern per ajudar a les empreses d’aquest 

país davant d’una necessitat d’ERTOS durant el mes 

de novembre, podríem haver parlat d’ajudar de quines 

són les perspectives, de si hi ha hagut algun canvi 

respecte a la previsió del PIB ara que la frontera 

francesa i la limitació de circulació per part de 

Catalunya s’ha limitat, i estem parlant d’unes targetes 

del Sr. García. Vostès ja porten mesos parlant del Sr. 

García. 

Vostè ha matisat a més a més, ara ha dit ja... primer 

ha dit amenaces i ara ja ha matisat que la trucada va 

ser per queixar-se. Primer ha dit amenaces i després 

ha dit queixar-se. 

(Se senten veus) 

La Sra. síndica general 

Sr. Miró, ja li donaré la paraula. Esperi que acabi i li 

torno a donar la paraula. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Crec que el que hem de fer és elevar el debat, parlar 

de coses que realment preocupen. Evidentment, 

doncs, si els consellers de l’oposició entenen que hi ha 

temes que el Govern no ha fet bé o que, fins i tot, s’ha 

equivocat, doncs, com altra manera no pot ser, doncs, 

demanar les explicacions oportunes. Però crec 

sincerament que el debat d’avui no és el que esperen 

de nosaltres els ciutadans. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Per al·lusió Sr. Miró. 

El Sr. Joaquim Miró: 

Sí, per al·lusió. 
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A mi em sembla molt bé tota la feina que estan fent 

vostès a Govern. Parlar de targetes per a vostè això no 

és important. Per alguns altres potser sí, perquè ja li 

he dit. A mi sí que la gent pel carrer, ja que parlem de 

la gent del carrer, ens ho demana i ens diuen que no 

acaben d’entendre per què aquest senyor pot arribar a 

tenir aquests avantatges quan alguns altres no els 

tenen. 

Només era això. 

I quant a l’amenaça, jo no he dit que m’hagi 

amenaçat. Jo el que li he dit és que el Sr. García em 

va amenaçar que em posaria una queixa a nivell de 

Govern perquè li havia fet una foto. Això és el que li 

he dit. No he dit que em va amenaçar de cap altra 

manera. Ell sí que em va amenaçar i em va dir: 

“Escolta, sàpigues que jo et faré tal i tal, que faré una 

queixa a Govern. Doncs, escolti fes el que vulguis”. 

Està en tot el seu dret. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Miró. 

Sr. Font vostè vol fer una repregunta... 

Endavant. 

El Sr. Jordi Font: 

Jo no parlaré del Sr. García si puc, m’he n’estalviaré, 

tot i que ja n’he parlat. 

A veure, vostès aquí van dient que havien contractat 

uns empresa que es deia A2 Security, i en aquella 

targeta això de A2 Security no hi apareix. 

Segona qüestió, si aquest senyor tingués 3, 4 o 5 

empleats que es dediquessin sota les seves ordres 

empresarials a fer aquesta feina, també accediria a què 

tots ells portessin una targeta com aquesta? 

Aquesta és la pregunta, si vostès això ho troben 

normal, els empleats de A2 Security, perquè aquest 

senyor deu ser empleat de A2 Security que és 

l’empresa que vostès tenen contractada, ens diu que 

és normal. I jo pensaré el meu i no li diré, per no baixar 

el debat. Però vull dir, jo penso que és aquesta la 

qüestió. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Sr. Font, pot dir el que vulgui, no s’han estat de dir el 

que vulguin i el que han pensat. Faltaria més. 

Per tant, jo no he evadit mai cap pregunta ni cap 

debat sobre aquest tema. 

Jo no li parlaré d’hipòtesis, jo li parlo del que és. I ja li 

he dit a la primera resposta al Sr. Miró que no és ni el 

primer ni l’únic cas de persona amb una empresa 

unipersonal que se’l contracta com assessor i que té 

una targeta per prestar els serveis pels quals ha estat 

contractat. I no és cap competència deslleial perquè 

de les inversions que pugui aconseguir o que pugui 

aportar a l’Estat, el Sr. García no en treu res, a 

diferència d’altres persones que sí es dediquen a la 

intermediació des de l’àmbit privat, que també venen 

i es reuneixen amb mi o amb d’altres ministeris, i que 

legítimament si mai la inversió es materialitza, com no 

pot ser d’una altra manera, doncs, en trauran el 

benefici que la seva intermediació suposa. 

No és el cas del Sr. García. I vostè que defensa, doncs, 

tant el petit teixit i els emprenedors i els autònoms i 

tot, doncs, hauria d’entendre també que hi ha 

empreses unipersonals i que poden fer aquest tipus de 

servei també. I després hi ha empreses molt més grans, 

segurament amb uns altres honoraris molt diferents, 

amb unes condicions molt diferents. 

El Govern ha optat, en aquest cas el ministeri, hem 

optat, he optat i amb l’aval del Govern i de la 

intervenció, i de la llei que m’empara per poder-ho fer. 

I jo penso que amb això està tot dit. 

Però insisteixo, poden fer de veritat, tantes preguntes 

com vulguin. No seré jo qui les eludirà. I a partir 

d’aquí, doncs, sempre que pugui donar una resposta la 

donaré i el dia que no tingui arguments, doncs, també 

ho diré. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

La segona repregunta Sr. Font. 

El Sr. Jordi Font: 

És la Sra. síndica que ens autoritza les preguntes, no 

vostè... 

Miri, siguem seriosos, vostè també algun dia -crec jo- 

que s’hauria de posar la pregunta seriosa de tot això. 

És a dir, vostè està cerclant molt bé el problema. Està 

dient, com pot ser que aquesta gent tinguin tants 

dubtes i tantes històries al voltant d’un petit 

treballador, que és de la mateixa casta que jo i que tal 

i que qual. No! Posis vostè també aquesta pregunta 

algun dia, i sàpiga i investigui, si vol en privat, perquè 

no ho faré aquí, jo li explicaré el que penso del Sr. 
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Garcia, o perquè emeto dubtes sobre la seva 

professionalitat. Res més! Vull dir, jo ja ho deixaré 

aquí i no en parlaré mai més, però li havia de dir això. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Font. 

Sr. Gallardo, la seva última intervenció. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies Sra. síndica. 

No ho vol dir però ja ho ha dit. perquè de vegades 

sense dir les coses es diuen moltes coses. Sense dir les 

coses es diuen moltes coses, Sr. Font. I penso que no 

és de rebut, ja ho he dit abans, fer al·lusions com 

s’estan fent des del principi a persones que no estan a 

la Cambra, que fins ara no havia passat en cap 

legislatura, que jo recordi, fer al·lusions sobre persones 

que no es poden defensar, amb noms i cognoms. 

A mi, de la seva última intervenció el que em 

demostra és que no és un tema de fiscalització al 

Govern, sinó que és un tema personal, perquè si vostè 

té una opinió que pel que dedueixo no és positiva de 

la persona, com acaba de dir, és que el tema ha 

transcendit, del control i l’impuls al Govern, i s’ha 

convertit en un tema personal, com des del principi 

ha estat tota aquesta fiscalització i tota aquesta 

persecució que s’ha fet amb aquest tema. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

Sra. Vela. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sra. síndica. 

Només volia demanar si podríem tenir la llista de totes 

aquestes persones, d’aquests assessors de Govern que 

disposen d’una targeta amb els símbols oficials de 

l’Estat. 

I després saber si hi ha algun tipus de reglament que 

reglamenta aquest ús. Perquè he llegit el contracte,  

-no el tinc davant-, i en cap moment he pogut llegir 

l’ús d’una targeta. Potser m’equivoco, em sap greu 

perquè no tinc aquí al davant els contractes que em 

vau facilitar. Però sí que m’agradaria saber si Govern 

té un reglament, doncs, especificant quin ús es pot fer 

d’aquestes targes i aquestes persones, assessors o 

professionals que donen serveis a l’Administració, 

doncs, com poden tenir aquestes targes i quan i com 

les poden utilitzar. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Vela. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Sí, gràcies. 

A mi no em consta que hi hagi un reglament Sra. 

Vela, i per això li dic que no s’ha incomplert res que 

no es pugui fer. 

El que sí li puc dir és que aquestes targetes que se li 

van entregar al Sr. García, en absència d’un 

reglament, se li va demanar de signar un document 

perquè quedés circumscrit l’ús d’aquestes targetes. 

Això es va fer el 28 de gener. En el moment que jo 

vaig entregar aquestes targetes al Sr. García, hi ha un 

document signat per ell en el qual queda acotat quin 

és l’ús que se’n pot fer d’aquestes targetes. Per això 

també li deia que no totes les té ell, sinó que la gran 

majoria estan al ministeri i que se n’han fet un total 

de 250. 

Jo li parlava que no és l’únic. Li puc donar un altre 

exemple que també hi ha dins del meu ministeri, que 

ja hi era i que ve de legislatures anteriors, i que és una 

persona que aporta molt valor al departament i que és 

un assessor, doncs, en aquest cas al Departament de 

transport i que fa molt bona feina i que també tenia 

targeta. I va ser a partir d’aquest ús i d’aquest fet que 

no era exclusiu, ni anormal, ni únic i que fins ara no 

havia representat cap tipus de problema, ni de 

requeriment, i que entenem que no és cap al·legalitat 

ni il·legalitat, doncs, que permetia que per la tipologia 

de servei que ha de prestar també el Sr. García, se li 

poguessin facilitar també aquestes targetes. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

No havent-hi cap... 

Perdó Sr. Naudi. 

El Sr. Carles Naudi: 

Perdoni Sra. síndica, moltes gràcies. 

Li volia preguntar Sr. ministre, per intentar entendre 

com hem de fer les coses, com veuen vostès que hem 

de fer les coses? 

Escoltant el debat a mi em dona la sensació, no sé si 

és la sensació que vostè té, que un assessor de Govern, 

i no em poso amb els assessors, vostès trien els que 

vostès volen, igual que els consellers, els nostres grups 

parlamentaris triem els que nosaltres volem, i per cert, 

els nostres assessors o molts d’ells en el passat i en el 
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present tenen el seu nom @parlament.ad. I ningú s’hi 

posa. 

Dit això, potser els senyors del Partit Socialdemòcrata 

voldrien que els seus assessors contractats legalment 

agafin un tovalló de bar, com el Messi, i donin el 

telèfon als clients que volen portar cap al país. No sé 

si vostè copsa això. Si no té despatx al Govern... Per 

què no en té? Però si té un e-mail @govern.ad, llavors 

resulta que vostè li dona servei de e-mail. Però si fos 

el seu e-mail @ no sé què punt no se què, llavors com 

és que dona el seu e-mail personal i no dona el del 

Govern? 

Llavors, jo de veritat, l’únic que veig, no sé si ho veu 

així, i sense entrar en cap assessor, és ganes 

d’embolicar la troca en un moment que tenim 

problemes molt seriosos i no crec que aquest sigui el 

problema del nostre país. No sé si ho veu així Sr. 

Gallardo? 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Sr. Gallardo. 

El Sr. Jordi Gallardo: 

Gràcies Sra. síndica. 

Doncs, sí efectivament Sr. Naudi, ho comparteixo 

totalment. De fet ho he intentat compartir tant amb 

el Sr. Miró com amb el Sr. Font. Jo crec i més tots dos, 

sent empresaris, entenen perfectament, doncs, que 

quan has de fer una reunió i t’has d’acreditar, allò 

habitual, tot i que cada vegada hi ha més gent que 

utilitzen targetes digitals, però l’habitual fins ara és 

tenir targetes de visita, targetes professionals. I 

insisteixo, la targeta del Sr. García està acotada i com 

li he explicat a la Sra. Vela doncs ja ho vam establir 

així, doncs per a l’ús concret dels serveis pels quals ha 

estat contractat. Jo sincerament penso que aquest 

tema no aporta res, com diu vostè. Entenc que dins 

d’un cert nivell de conversa de cafè doncs pot generar 

com deia el Sr. Miró, potser algunes preguntes, per 

això he entès que com no pot ser d’una altra manera 

i ja ho he dit, respondré a totes les que facin falta, però 

crec que s’espera de nosaltres, dels parlamentaris i dels 

ministres que el debat real estigui en les 

problemàtiques de la ciutadania, i jo crec que el Sr. 

García disposi d’una targeta de visita estrictament 

emmarcada per allò que ha estat contractat, amb un 

contracte que ha estat aprovat pel Govern, avalat per 

la intervenció i en base a la Llei de contractació 

pública, sincerament crec que ja li hem dedicat moltes 

preguntes escrites, moltes preguntes orals, moltes 

demandes d’informació, quan hi ha temes molt més 

importants, molt més urgents i segurament molt més 

transcendents a fiscalitzar el propi Govern. 

Gràcies Sra. síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies Sr. Gallardo. 

No havent-hi més punts a l’ordre del dia, s’aixeca la 

sessió. 

Bona tarda. 

(Són les 18.53h) 

 



 

 

Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 5 de novembre del 

2020 

1- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Carles Sánchez Rodríguez, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, per escrit de data 3 de novembre del 

2020, relativa a la regulació del teletreball, (Reg. 

Núm. 869). 

2- Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada pel M. I. Sr. Pere López Agràs, president del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de data 

4 de novembre del 2020, relativa a les demandes 

d’ajornar l’entrada en vigor del Codi de 

procediment civil, (Reg. Núm. 872). 

3- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

per la M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez, presidenta 

suplent del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de data 27 d’octubre del 2020, relativa a les 

mesures previstes pel Govern per als establiments 

de restauració, més concretament, amb el registre 

diari escrit dels usuaris d’aquests establiments, 

(Reg. Núm. 852). 

4- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

per la M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, consellera 

general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de data 27 d’octubre del 2020, relativa a 

l’aplicació telefònica per rastrejar casos de Covid-

19, (Reg. Núm. 853). 

5- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, conseller general del 

Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 27 d’octubre del 2020, relativa a l’estratègia del 

Govern per a fer front a la pandèmia de la Covid-

19, (Reg. Núm. 854). 

6- Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Joaquim Miró Castillo, conseller general 

del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per escrit de 

data 27 d’octubre del 2020, relativa a les targes de 

visita oficials de Govern del Sr. Antoni García, 

(Reg. Núm. 855). 
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